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Milí Zelenečští,
když jsem před rokem psal svůj první 
úvodník, bylo to do premiérového vydá-
ní Zelenečského zpravodaje. Teď před 
sebou máte již šesté číslo, a já věřím, že 
v něm stejně jako v těch předchozích 
najdete spoustu užitečných informací. 

Uplynulý rok 2023 nebyl pro řadu z Vás 
jednoduchý. Astronomické ceny energií 
přiškrtily nejeden rodinný rozpočet, proto 
jsme se rozhodli pro rok 2024 nezdražo-
vat ceny za svoz a likvidaci komunálního 
odpadu. Zdražení ze strany společnosti 

AVE zkusíme vykompenzovat 
rozjetím provozu kompostár-
ny, což by nám mělo přinést 
významnou finanční úsporu 
při nakládání s bioodpady 

a čistírenskými kaly. 

Ceny za vodné 
a stočné musíme 
v návaznosti na 
zvýšení cen od PVK 
zdražit, nárůst bude 

o 9 %, navíc plánu-

jeme nutnou rekonstrukci naší ČOV za 
20 mil. Kč. I tak se nám zatím daří držet 
ceny poměrně nízko ve srovnání s okol-
ními obcemi.   

Ve schváleném rozpočtu pro rok 2024 
jsme vyčlenili prostředky na rozjezd řady 
projektů, kde u většiny z nich počítáme 
s dotační podporou. V této oblasti se 
nám začíná dařit, ať už úspěšnou dotací 
na výměnu veřejného osvětlení, kom-
postéry, nebo třeba cyklostezku kolem 
datového centra. O všem se detailně 
dočtete uvnitř tohoto vydání zpravodaje. 

Ale pojďme spíše k tématu, které je pro 
Vás všechny to nejaktuálnější. Vánoč-
ní svátky jsou za dveřmi a já věřím, že 
veškerý předvánoční shon již máte za 
sebou. Nyní tak přichází čas odpočinku 
a pohody v kruhu rodinném, mezi přáteli. 

Vážení Zelenečští, dovolte mi popřát 
Vám a Vašim rodinám jménem celého 
zastupitelstva naší obce poklidné svátky 
vánoční a do nového roku 2024 mnoho 
zdraví a úspěchů jak v osobním, tak pra-
covním životě. 

 Vít Šikýř

Číslo popisné 1  
ve vlastnictví obce  str. 3

Dotační seriál  str. 6 

Jak se tvoří rozpočet  str. 8

Schválená dotace 
na cyklostezku
Před několika dny jsme obdrželi roz-
hodnutí o schválení dotace na novou 
cyklostezku kolem datového centra, 
která bude součástí páteřní cyklotrasy 
Greenway Jizera. Státní fond dopravní 
infrastruktury schválil podporu výstav-
by celkem 49 cyklostezek na rok 2024, 
mezi nimi i tu zelenečskou. Celkové ná-
klady na vybudování cyklostezky budou 
přibližně 7,5 mil. Kč. 85 % nákladů po-
kryjeme přidělenou dotací, což je cca 
6,5 mil. Kč. Nyní probíhá výběrové řízení 
na zhotovitele stavby a samotná reali-
zace by měla začít na jaře příštího roku. 
V létě už se tedy můžeme těšit na další 
kilometry po novém povrchu.  

redakce
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ve vlastnictví obce 
a bude dále sloužit 
občanům
Na listopadovém zasedání vyslovilo za-
stupitelstvo souhlas s koupí nemovitosti 
č. p. 1. Pro bylo všech deset přítomných 
zastupitelů. Jde o významný krok pro 
celkovou revitalizaci historického centra 
obce. 

Nestává se často, aby obec dostala ta-
kovou příležitost, jakou je koupě strate-
gického areálu v samém centru obce. 
Navíc se symbolickým číslem popisným 
1. Dnes tu mají své zázemí technické 
služby a soukromá firma, nemovitost 
má ale tak strategickou polohu, že je 
možné ji využít pro spoustu účelů.  

Objekt tvoří pozemky o výměře více než 
4000 m2. Součástí jsou skladovací pro-
story (bývalý kravín), objekt sloužící jako 
sociální zázemí a další skladovací haly 
a přístřešky. Je plně zasíťován, a najde-
me tu i několik vzrostlých olší a javorů. 

Koupě této nemovitosti, navazující na 
přijatý strategický plán rozvoje obce, 
umožní propojit objekt školky se základ-
ní školou. K tomu má dojít po vybudo-
vání malého chodníku a bezpečnějšího 

přechodu v ulici Mstětická. Starosta kvůli 
tomu jedná s majitelem přilehlého po-
zemku, od kterého by rád odkoupil pás 
o několika metrech čtverečních, kde by 
mohl vzniknout nový přechod.  

Jak ale vyplynulo z diskuse mezi zastupi-
teli, vedení obce má s touto nemovitostí 
i další plány. Momentálně jsou na stole 
například varianta vybudování několika 
obecních nájemních bytů, ale vylou-
čit nelze ani umístění obecního úřadu 
nebo jiného objektu pro veřejné účely. 
Celá věc bude posouzena a rozhodnu-

ta na základě dalších zpracovávaných 
podkladů a po diskuzi s občany.  

Za zmínku rozhodně stojí i cena. Kupo-
vaná nemovitost byla oceněna zna-
leckým posudkem na částku 34 mil. Kč. 
Jednáním starosty obce s dosavadní-
mi majiteli bylo dosaženo snížení této 
ceny na 27 mil. Kč. Vydělíme-li si tuto 
cenu výměrou, dojdeme k ceně nece-
lých 6730 Kč na m2. A to je momentálně 
v Zelenči cena nevídaně solidní.  

Ladislav Mrklas

Nové reflexní 
bundy
Reflexní prvky na oblečení jsou dnes 
nezbytnou součástí ochranné výstroje 
pracovníků, zejména těch, kteří pracu-
jí venku, v blízkosti silnice apod. Proto 
jsme pracovníkům technických služeb 
pořídili nové bundy splňují požadavky na 
bezpečnost díky reflexním prvkům, kte-
ré zajišťují výbornou viditelnost i za špat-

ných světelných podmínek. Zároveň 
také jasně zaměstnance technických 
služeb identifikují, a to díky označení 
na zadní straně bundy. Toto označení 
nejenže zvyšuje povědomí o technic-
kých službách, potažmo o obci, ale 
také vytváří jednotný vizuální dojem. 
Kombinace bezpečnosti a jednotného 
vzhledu je dalším z mnoha kroků smě-
rem k modernímu a odpovědnému pří-
stupu k pracovním podmínkám našich 
zaměstnanců.

redakce

Ze zasedání 
zastupitelstva 
obce
Zastupitelstvo obce schválilo na listopa-
dovém zasedání tyto body: 

• Akční plán obce na roky  2023–2025, 
který navazuje na schválený Strate-
gický plán rozvoje obce a definu-

je konkrétní projekty, jimiž se vedení 
obce bude v následujících dvou le-
tech prioritně zabývat.  

• Uzavření Koordinační dohody mezi 
obcí Zeleneč a Policií ČR v rámci pro-
jektu Bezpečná obec. Dohoda je jed-
nou z podmínek legalizace provozu 
kamerového systému a její uzavření 
mělo předcházet prvnímu spuštění 
nového kamerového systému.

• Uzavření dohody o provedení práce 
se zastupitelem Petrem Flaškou, jehož 
úkolem bude dokončení třídění a ar-
chivace dokumentace k projektům 
obce Zeleneč, vč. jejich převedení 
z listinné podoby do podoby elektro-
nické.

• Nové znění obecně závazných vyhlá-
šek o místních poplatcích ze psů, za 
odkládání odpadu a za užívání veřej-
ného prostranství tak, aby odpovída-
lo právní úpravě účinné od 1. ledna 
2024. Vyhlášky jsou zveřejněny na 
www.zelenec.cz.

Historie Panského 
dvora v Zelenči
Popisné číslo 1 je historicky nejvýznam-
nějším objektem Zelenče. Sídlil zde to-
tiž panský dvůr, o němž je v kronikách 
zmínka už v roce 1385. A ve smlouvách 
někdejších majitelů dvora se v roce 1532 
poprvé objevuje i název vsi Zeleneč. 
„Z dob nejstarších jest zmínka o zdejší 
obci z roku 1385, kdy zde stával jen dvůr. 
Z toho jest patrné, že obyvatelé tehdejší 
bydleli v hospodářských domech uvnitř 
dvora a byli chudí počtem,“ píše se 
v dobové kronice. 

Prvním majitelem dvora byl Olbram 
Menhart (znám i jako Wolfram Mein-
hard), purkrabí na Vyšehradě ze zá-
možné měšťanské rodiny Olbramoviců. 
Vedle majetku ve Svémyslicích získal 
nadvládu i nad Škvorcem, takže se od 
roku 1380 začal podepisovat jako Ol-
bram Menhart ze Škvorce. Za manžel-
ku měl Kateřinu z Jenštejna, která byla 
sestrou pražského arcibiskupa Jana 
z Jenštejna (Johann von Jenstein). Ten 
za sebe doporučil synovce Olbrama ze 
Škvorce, který se pak stal čtvrtým praž-
ským arcibiskupem.  

Zelenečský panský dvůr v 15. století 
postupně měnil majitele. Přes Duchka 
ze Satalic, Jana Zajíčka z Křenic a Jiří-
ka Wachtla z Pantenova se v roce 1532 
dostal do majetku Václava Sovy z Li-
boslavy, majitele Sovových mlýnů v Pra-
ze. Jeho dcera Johanka se provdala za 
pražského purkmistra a tiskaře českých 
knih Pavla Severina z Kápí Hory. Severin 

koupil v roce 1544 od bratrů Vančuro-
vých z Řehnic Jirny a od této doby patřil 
panský dvůr i ves Zeleneč (až do roku 
1850) pod Jirny. 

V roce 1586 Václav Severin, syn slavné-
ho tiskaře, „postoupil v dluhu“ Jirny i ves 
Zeleneč Janu Hadovi z Proseče. Ten 
roku 1603 přiznal 22 poddaných, mistra 
ovčáckého a dva pacholky ovčácké. Že 
chov ovcí v okolí Zelenče má dlouhou 
historii, o tom se zmiňuje i zelenečský 
kronikář: „Pro historickou upomínku 
uvádím dodatkem, že v dřívějších do-
bách až do roku 1840 byl tu veden chov 
ovcí. Ovčák bydlel v pastoušce (v obec-
ním domku č. 18) a pásával ovce z bý-
valého panského dvora (č. 1). Též ovčáci 
od bývalé vrchnosti jirenské honili svěře-
né jim stádo na zelenou, tj. do Zelenče, 
kde v dřívějších dobách bylo hojně ze-
lených pastvin. Tato okolnost podporuje 
domněnku o pravděpodobném vzniku 
jména Zeleneč.“

V roce 1611 Jan Had z Proseče a na 
Jirnách odkázal Jirny i Zeleneč synovi. 
Tomáš Had z Proseče, pán na Jirnech 
a v Zelenči, se však zúčastnil českého 
stavovského povstání (1618–1620) proti 
Habsburkům a jeho majetek byl zkonfis-
kován. „Po Bílé hoře cizí šlechta a zdejší 
zrádci získali za nepatrný peníz panství 
českých šlechticů,“ píše se v kronice 
Zelenče. Tomáš Had z Proseče tak byl 
na dlouho posledním českým držitelem 
Zelenče. Panský dvůr č. 1 pak postupně 

vlastnili Sigmund z Wolkenštejna a z Ro-
deneku, Sigmund hrabě Thun, Ondřej 
Vilém, svobodný pán z Brandisa, Jan Ja-
kub, hrabě z Brandisa, Jan z Gräffenbur-
ka a Jan Kristian, hrabě Stubík.

Začátkem 18. století přešel Panský dvůr 
v dražbě do vlastnictví kláštera domi-
nikánek (sv. Anny) a do Jiren a Zelenče 
jezdily novicky z bohatých rodin na léto, 
nebo se zde zotavovaly po nemoci. 
Panny dominikánky se však za fran-
couzských válek vinou velkých poplat-
ků zadlužily a byly nuceny vše prodat ve 
veřejné dražbě. Novým majitelem Jiren 
a Zelenče se postupně stali Jan Koc 
z Dobrše (1781), Václav Henniger z Eber-
ka (1795), Edvard, hrabě z Wimpfen 
(1797), pražský velkoobchodník Alois Ari-
oli (1798), poručík Josef Bruckner (1803), 
Josef, hrabě Desfours (1804) a Jakub 
Weith, pán na Liběchově (1805). Jeho 
dcera Klára přinesla panství věnem do 
manželství s měšťanem pražským Mar-
tinem Wágnerem, který dvory vlastnil 
až do roku 1849. Zrušením poddanství 
a nevolnictví v letech 1848-1849 ukončil 
v Jirnech činnost místní zámecký úřad 
a Panský dvůr v Zelenči si mohli v roce 
1850 koupit bratři Passerové, kteří měli 
v Karlíně továrnu na barvy a laky. Po po-
zemkové reformě objekt získali v roce 
1926 Jindřich a Ladislav Jouzové. Od 
roku 1945 bylo číslo popisné 1 ve vlast-
nictví Ladislava Jouzy.

Lubor Černohlávek
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Sledujte nás na sociálních sítích

@Zelenecobecoficialni @obeczelenecoficialni@zelenec.oficialni

Obecní policista  
má i v naší  
poklidné obci  
stále spoustu  
práce 

• Hned na začátku školního roku řešil strážník vandalství jed-
noho z žáků místní základní školy, který posprejoval pod-
chod u Ferony.

• Obecní policista provádí, kromě jiných pravidelných úkonů, 
také preventivní kontroly areálu Ferona kvůli několika opaku-
jícím se neopráavněným vniknutím.

• Ve Faltusově ulici řešil obecní policista zaparkované vraky, 
které jsou však předmětem dědického řízení a budou od-
straněny po jeho ukončení. 

• Na začátku října utekli z nestřeženého pracoviště v Čeláko-
vicích 2 vězni, z nichž jeden měl mít družku v Zelenči. Policis-
ta prověřil bydliště družky a poučil ji, že pokud by se hledaný 
vězeň dostavil na tuto adresu, musí neprodleně informovat 
Policii ČR. 

• Během rekonstrukce silnice č. III/33310 strážník dohlížel na 
dodržování zákazu vjezdu na uzavřenou vozovku, který se 
někteří řidiči rozhodli nerespektovat. 

• Šťastně dopadl také příběh nevidommé ženy, která necha-
la svého asistenčního psa proběhnout bez vodítka a ten se 
rozhodl pro delší procházku, když zpozoroval jiného psa. 
Obecní policista psa nakonec odchytil a vrátil majitelce.

• Během třetího listopadového víkendu někdo odcizil staveb-
ní nástroje firmy, která provádí stavbu repliky kapličky. 

• Na konci listopadu se stala další dopravní nehoda dvou 
osobních vozidel, tentokrát na křižovatce ulic Čsl. armády 
a Mstětická, kdy řidič jednoho z havarovaných vozů nedal 
přednost v jízdě vozidlu na hlavní silnici. Nehoda se také 
obešla bez zranění.

• V polovině listopadu došlo k dopravní nehodě. Řidič vozi-
dla ujížděl policejní hlídce po ul. Čsl. armády a v křížovce 
s ul. Kasalova nezvládl řízení a narazil do sloupu veřejného 
osvětlení, který zcela zdemoloval. Z místa nehody se posád-
ka snažila utéct, ale PČR je brzdy chytila. Nehoda se obešla 
bez zranění.

O zelenečskou zeleň se nyní 
starají odborníci 
Technické služby rozšířily své řady o dva nové kolegy, tedy spí-
še kolegyni a kolegu, kteří nastoupili na poloviční úvazky. Pan 
Jaroslav Hainz a paní Marie Prajerová jsou zkušení arboristé 
s mnohaletou praxí a během listopadu jste je mohli vídat na 
obecních pozemcích u Zelenečského potoka. Na těchto po-
zemcích se dosud nacházela neprostupná houština tvořená 
především stříbrnými smrky a duby zasazenými v těsné blíz-
kosti a v řadách. V rámci kultivace těchto prostor došlo k pro-
bírce, prořezu a omlazení dřevin a pod rukama našich nových 
zaměstnanců zde vzniká menší park. 

Pavel Fajt

Pokračují práce kolem 
železniční trati ve Mstěticích 
a Zelenči
Optimalizace traťového úseku Čelákovice - Mstětice trvá 
již přes rok a skončit by podle návrhu měla v roce 2025. Ve 
Mstěticích aktuálně probíhají práce na silničním nadjezdu, 
osazování armatury a přepínacích lan. Bylo také realizováno 
bednění včetně kompletní betonáže. Zároveň probíhají zem-
ní práce a pokládka potrubí na přeložkách produktovodů. 
Výrazné modernizace se dočká i mstětické nádraží, to však 
přijde na řadu až v závěrečné fázi projektu. Po dokončení 
bude soužit jak místním občanům, tak i zaměstnancům při-
lehlých logistických parků. Jak projekt postupuje, co se na 
něm právě realizuje apod. najdete na webových stránkách  
www.celakovice-mstetice.cz.

Také v Zelenči ještě stále probíhají práce v souvislosti s opti-
malizací trati, především na výstavbě čekárny na vlakové za-
stávce, které již nejdou zcela podle harmonogramu a dokon-
čení se tak posouvá na únor 2024. 

Na nástupištích už však byly instalovány nové navigační a in-
formační stojany, které usnadňují orientaci a přehled o pří-
jezdech a odjezdech vlaků. Zároveň byly vybudovány schody 
mezi nástupištěm a ulicí Husova, které ocení zejména lidé při-
cházející z tohoto směru.

Vít Šikýř

Vánoční osvětlení
V obci Zeleneč je během adventního období nainstalová-
no celkem 20 světelných ozdob, z nichž 13 má obec pouze 
pronajatých a zbylých 7 ozdob vlastní. V příštím roce je v plá-
nu nákup dalších vánočních ozdob a také jejich sjednocení.  
Zároveň dojde k převěšení světelných řetězů na vánočním 
stromě, které tam jsou instalovány nastálo, avšak strom za ta 
léta přece jen povyrostl. 

redakce

Zametací vůz
V listopadu jsme rozšířili vybavení technických služeb obce za-
koupením mírně ojetého zametacího stroje značky Kärcher. 
Cena nového stroje tohoto typu se pohybuje od 2,5 do 3 mil. 
Kč, zatímco ojetý se podařilo koupit za 800 tis. Kč. Vzhledem 
ke své velikosti dokáže čistit jak ulice tak i chodníky. Nečisto-
ty nejen zametá, ale také nasává. Dosud jsme měli k dispo-
zici vůz zn. Multicar, který disponoval pouze funkcí zametání 
a pracovníci v technických službách museli nashromážděné 
nečistoty následně sbírat ručně. Tento stroj bychom už příliš 
nevyužili, a proto jsme ho nabídli k prodeji.

redakce

Víte, že…

…v obci platí vyhláška 
o místním poplatku za užívání 
veřejného prostranství? 
  
Znamená to, že pokud potřebujete například 
umístit kontejner na suť nebo složit stavební 
materiál na veřejnou komunikaci před svůj 
pozemek, jste povinni tuto skutečnost 5 dnů 
předem nahlásit obecnímu úřadu a uhradit  
místní poplatek. Za co a jaká je výše poplatku 
najdete na webových stránkách obce  
www.zelenec.cz/poplatky.  

Zelenečští jubilanti 
Všem prosincovým oslavencům, kteří tento měsíc slaví 
jubileum přejeme především pevné zdraví, veselé chvíle 
s rodinou a přáteli a radost ze života.

Životní jubileum v prosinci slaví:

Macoun Ivan

Vaněčková Eva

Carda Zdeněk

Borecký Josef

Kubáněk Miroslav
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díl 4.
Dotace jsou (stále) fenoménem doby. 
Můžeme si myslet o dotacích cokoli, 
ale skutečností je, že v ekonomice čes-
ké obce to bude důležité téma přinej-
menším do konce roku 2027, tedy do 
konce současného programového ob-
dobí dotační politiky EU. I naše obec se 
snaží využít vhodné dotace v maximál-
ní možné míře. Čísla vypadají docela 
optimisticky: za uplynulý rok již máme 
schválené dotace za 12,7 mil. Kč a žá-
dosti o dotace za dalších 13 mil. Kč jsou 
ve schvalovacím procesu. 

Je to ale náročný běh na dlouhou trať. 
K podání dotace obvykle potřebujete 
mít připravený projekt, zpracovaný roz-
počet a často i vysoutěženého budou-

cího dodavatele. Zvláště pravidla na 
provedení a zdokumentování veřejných 
zakázek nejsou vůbec snadná. Pro vlast-
ní realizaci projektů s využitím  dotace 
musíte mít správnou a transparentní, 
věcnou i účetní dokumentaci. Rovněž 
musíte respektovat všechna pravidla re-
portování po dobu udržitelnosti projek-
tu, což je obvykle 5 let. 

Seznam projektů v přiložené tabulce je 
jen začátek. V roce 2024 budeme po-
kračovat v realizaci investičních akcí s již 
schválenou dotací, ale budeme usilovat 
přinejmenším o dvojnásobné zvýšení 
objemu schválených dotačních pro-
středků. 

Již máme připravenou žádost o dota-
ci na II. etapu rekonstrukce veřejného 
osvětlení. Připravujeme realizaci foto-
voltaické elektrárny na ČOV a rekon-
strukci technologie ČOV tak, abychom 

u obou akcí mohli využít dotačních vý-
zev. Poměrně velký prostor je v plánova-
ných dotacích v oblasti ochrany a údrž-
by životního prostředí. Jde o dotační 
výzvu č. 64 IROP „Zelená infrastruktu-
ra“, která by nám umožnila financování 
revitalizace zelených veřejných ploch 
v intravilánu obce včetně rybníka a pro-
pojení s cyklostezkou. Další dotační tituly 
bude možné využít na revitalizaci a údrž-
bu naší rozsáhlé zeleně v extravilánu 
obce. Rovněž chceme požádat o dota-
ci na stavbu jižní cyklostezky a výstavbu 
malometrážních bytů.

Miroslav Bauer

Poskytovatel

MAS Střední Polabí

Středočeský kraj  
- Fond podpory 
včasné přípravy

Středočeský kraj  
- Fond podpory 
včasné přípravy

Středočeský kraj  
- Fond podpory 
včasné přípravy

Středočeský kraj  
- Fond podpory 
včasné přípravy

 
NPO - POPFK

MŽP

 
OPŽP

OPŽP

SFDI a IROP

MŽP - SFŽP

NPO

Celkem

 

 
50 %

85 %

85 %

70 %

Výše

280 000 Kč

500 000 Kč

500 000 Kč

200 000 Kč

200 000 Kč

 
250 000 Kč

4 300 185 Kč

 
5 110 152 Kč

7 240 781 Kč

7 652 849 Kč

553 743 Kč

6 189 000 Kč

25 758 553 Kč

Účel

Mobilní pódium

Projekt - vodohospodářská 
infrastruktura staré Mstětice

 
Projekt - vodojem Zeleneč

Projekt - jižní cyklostezka

Projekt - propojení 
historického centra obce 
se zeleným koridorem 
a cyklostezkou

Ovocná alej

Revitalizace veřejného 
osvětlení - I.etapa

FVE na střeše ZŠ

Modernizace kuchyně MŠ

Cyklostezka okolo DC

Kompostéry pro občany

Vybavení Kompostárny

Podána 
žádost

ano

ano

ano

ano

ano

 
ano

ano

 
ano

ano

ano

ano

ano

Schváleno

ano

ano

ano

ano

ano

 
ano

ano

 
zatím ne

zatím ne

ano

ano

zatím ne

Podpora 
celkem

280 000 Kč

500 000 Kč

500 000 Kč

200 000 Kč

200 000 Kč

 
250 000 Kč

3 790 109 Kč

 
5 110 152 Kč

3 620 390 Kč

6 504 921 Kč

470 681 Kč

4 332 300 Kč

32 976 710 Kč

Užitečné informace
POPLATKY ZA KOMUNÁLNÍ ODPAD

Velikost 
nádoby

60 l

80 l

120 l

240 l

1100 l

 za jednoho psa 

za jednoho psa, jehož 
držitelem je osoba 

starší 65 let

za druhého a dalšího 
psa téhož držitele

za druhého a dalšího 
psa téhož držitele, 

kterým je osoba starší 
65 let

Svoz 1x za 2 týdny 
celkem 26 týdnů

1  217 Kč

1 622 Kč

2 434 Kč

4 867 Kč

22 308 Kč

Zeleneč

300 Kč

 
100 Kč

 

400 Kč

300 Kč

Svoz 1x týden 
celkem 52 týdnů

2 434 Kč

3 245 Kč

4 867 Kč

9 734 Kč

44 616 Kč

Mstětice

100 Kč

 
100 Kč

 

400 Kč

300 Kč

SVOZY ODPADU

Tříděný komunální odpad - každé úterý 
Směsný komunální odpad - 1x týdně v úterý  
(první svoz  2. 1. 2024) 
Směsný komunální odpad - 1x za 2 týdny, každé sudé úterý 
(první svoz  9. 1. 2024)

Platnost kupónu z roku 2023 končí 31. 1. 2024. Od února 
2024 nebudou popelnice bez nového kupónu vyvezeny. 
Kupóny na rok 2024 bude možné koupit a zaplatit od 3. 1. 
2024. Potřebujete-li změnit velikost popelnice, vyplňte žá-
dost na webových stránkách obce www.zelenec.cz/odpady.

Poslední svoz bioodpadu v roce 2023–22. 12. 2023 
Mimořádný svoz tříděného odpadu v roce 2023–27. 12. 2023 
 
Kalendář svozů pro rok 2024 najdete brzy na webových strán-
kách obce a v příštím vydání Zelenečského zpravodaje.

POPLATKY ZA PSA

CENA ZA VODNÉ A STOČNÉ

Vodné 44,80 Kč/m3 vč. DPH

Stočné 52,16 Kč/m3 vč. DPH

PROVOZNÍ DOBA BĚHEM VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ

OBECNÍ ÚŘAD

Středa    27. 12. 2023    08:00–12:00 a 13:00–18:00

Čtvrtek  28. 12. 2023    08:00–12:00 a 13:00–16:00

Pátek   29. 12. 2023    ZAVŘENO

 
OBECNÍ KNIHOVNA

18. 12. 2023 - 14. 1. 2024    ZAVŘENO

 
SBĚRNÉ MÍSTO (lištárna)

23. 12. 2023 - 5. 1. 2024   ZAVŘENO

leden a únor 2024 otevřeno každou sobotu 9.00–12.00

Od března 2024 běžná provozní doba

 
SBĚRNÝ DVŮR                    

23. 12. 2023 – 1. 1. 2024    ZAVŘENO

Od 2. 1. 2024  běžná provozní doba

 
DALŠÍ DŮLEŽITÉ INFORMACE

LIKVIDACE VÁNOČNÍCH STROMKŮ

Po vánočních svátcích můžete odložit vaše vánoční 
stromky před dům na chodník.

Odvoz bude probíhat každé pondělí od 8. 1. do 12. 2. 2024.

ODEČET VODY

Nezapomeňte nejpozději do 31. 12. 2023 provést samoo-
dečet vody, a to nejlépe zadáním stavu vodoměru do 
aplikace „Můj vodoměr“ https://zelenec.mujvodomer.cz/
login. 

Stav vodoměru můžete také zaslat e-mailem nebo 
odečtový lístek vhodit do schránky OÚ. 

V případě, že uplatňujete slevu ze stočného dle podruž-
ného vodoměru, nezapomeňte zapsat také jeho stav.

Poplatku podléhají psi starší 3 měsíců.

Držitelé psů jsou povinni uhradit poplatek nejpozději do  
28. 2. příslušného kalendářního roku a hlásit na Obecním 
úřadě jakékoli změny. 

Poplatky je možné uhradit na Obecním úřadě v úředních ho-
dinách, a to v hotovosti nebo platební kartou. Můžete využít 
také on-line platbu na www.zelenec.cz/poplatky. 
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a jak mu porozumět
Rozpočet je důležitým finančním nástrojem obcí a měst. Su-
marizuje veškeré příjmy a výdaje za kalendářní rok uspořáda-
né podle kapitol, paragrafů a položek rozpočtové skladby.

Postup tvorby rozpočtu obce je předepsán zákonem. Pro ob-
čana jsou klíčové zejména dva okamžiky:

•  když je připraven a zveřejněn návrh rozpočtu na příští rok 
a zastupitelstvo ho má schválit, 

•  když je připraven a zveřejněn tzv. závěrečný účet za před-
chozí rok a zastupitelstvo ho má schválit.

V našem případě byl návrh rozpočtu na rok 2024 zveřejněn na 
úřední desce 27. 11. 2023 a předložen ke schválení na zasedá-
ní ZO 12. 12. 2023.

Odkud se berou peníze v rozpočtu

Tok prostředků do rozpočtu obcí není jednoduchý, nejlépe ho 
ukazuje následující obrázek.

Zdroj: https://www.transparency.cz/

Jak se rozlišují příjmy a výdaje 

Daňové příjmy - procentuální podíl na vybraných daních ze 
státního rozpočtu, místní a správní poplatky, výtěžek z loterií

Nedaňové příjmy - nájemné, splátky, úroky, sankce, náhrady

Kapitálové příjmy - prodeje nemovitostí, výnos z cenných pa-
pírů

Přijaté dotace - investiční, neinvestiční transfery ze státního 
rozpočtu, státních fondů, fondů EU

Běžné výdaje - prostředky použité hlavně na každodenní pro-
voz obce (např. veřejné osvětlení, oprava místních komunika-
cí, svoz a likvidace odpadu, správa hřbitova, provozní příspěv-
ky příspěvkovým organizacím apod.)

Kapitálové výdaje - investice do majetku obce, ze kterého 
bude mít (měla by mít) obec a její občané užitek i v následu-
jících letech (např. vybudování nového sběrného dvora nebo 
rekonstrukce budovy MŠ apod.)

Součástí rozpočtu obce nejsou jen příjmy a výdaje obce, ale 
i tzv. financování, které zachycuje příp. půjčky a změnu stavu 
peněžních prostředků na vlastních účtech obce. 

Celkové financování je přitom rozdílem mezi celkovými příjmy 
a celkovými výdaji. Vždy tedy musí platit rovnice příjmy – výda-
je = financování. 

Je důležité si uvědomit, že rozpočet obce pro daný rok neříká 
vůbec nic o tom, jaká je celková výše majetku, dluhů a zápůj-
ček obce. Tyto údaje jsou uvedeny ve výkazu Rozvaha účetní 
jednotky ke konci účetního období. 

Rozpočet obce Zeleneč na rok 2024

Příjmy v rozpočtu obce na rok 2024:

73 781 000 Daňové   

4 775 000 Nedaňové   

5 000 000 Kapitálové   

12 225 000 Transfery (dotace)  

Provozní výdaje v celkové výši 60 252 tis. Kč:  

Péče o vzhled obce a veřejnou zeleň, svoz a likvidace odpadů 4 818 000

Příspěvek ZŠ, MŠ, odborná učebna ZŠ 13 465 000

Činnost místní správy + zastupitelstvo obce 10 405 000

Komunální služby a územní rozvoj  

(chodníky, silnice, provoz bus, veřejné osvětlení, bezpečnost) 8 886 000

Vodní díla a toky (čištění Zelenčského potoka) 4 310 000

Volnočasové aktivity, kultura, sport, sdělovací prostředky,  

obecní akce, podpora spolků 4 285 000

Ostatní 3 383 400 

Vzhledem k plánovaným investicím je pro příští rok rozpočet 
schodkový, což znamená, že v příštím roce budou výdaje pře-
vyšovat příjmy a ve financování je uvedeno, že tento schodek 
ve výši cca 48 mil. Kč budeme financovat z peněz na účtech 
obce. K 30. 11. 2023 měla obec na svých účtech více než  
169 mil. Kč. 
 
Veškeré údaje o hospodaření obce Zeleneč a také návrh roz-
počtu na rok  2024 najdete na www.zelenec.cz/hospodareni-
-obce. 

Petra Moravečková

státní 
rozpočet

obce

státní 
mimoroz-
počtové 

fondy

kraje

daně
↓

↓
dotace

↓

← dotace ←

→ dotace →

↓
dotace

↓

↑
daně

daně
↓

↑
daně

Na jih již po novém
Asi jste si nemohli nevšimnout, že se po letech čekání obec 
konečně dočkala rekonstrukce krajské komunikace Čsl. ar-
mády v úseku od přejezdu u železniční zastávky ke kruhovému 
objezdu na křížení se silnicí 611 (Poděbradská). 

Rekonstrukce této komunikace sice není v režii obce, nicmé-
ně starostovi Vítu Šikýřovi se podařilo po opakovaných jedná-
ních na kraji prosadit její letošní zahájení a konečně jsme se 
dočkali nového asfaltu, na kterém si odpružení našich ple-
chových miláčků trošku odpočine. Rekonstrukce koordinova-
ná místostarostou Pavlem Fajtem probíhala během letošního 
listopadu a byla rozdělena na dvě části (nejprve od přejezdu 
k ulici V Jezerech a potom druhá část až ke kruhovému objez-
du). Důvodem rozdělení na dvě části bylo umožnit obyvate-
lům přilehlých obytných zón dopravní spojení s jejich domovy 
i v průběhu rekonstrukce.

Během rekonstrukce byla provedena sanace části vozovky 
a podkladu. Bylo položeno 5 chrániček křížících ulici na pří-
pojky potřebné pro budoucí osvětlení přechodů a na připojení 
radaru. Bohužel jsme se setkávali s neukázněnými řidiči, kteří 
projížděli rekonstruovanými uzavřenými úseky  a ohrožova-
li tak pracovníky stavebních firem a narušovali průběh prací. 
I přesto proběhla rekonstrukce dle naplánovaného harmono-
gramu. Vodorovné dopravní značení bude doplněno později, 
jeho realizaci v závěru rekonstrukce nedovolil brzký příchod 
sněhové nadílky. 

Je škoda, že v rámci rekonstrukce musely být odstraněny 
praktické zpomalovací pruhy, které již nebude možné na zre-
konstruované komunikaci znovu instalovat. Nevyhovují totiž 
novým normám.

Uzavírka opravované komunikace také ovlivnila trasu nově zří-
zené linky 408 mezi Brandýsem a Klánovicemi.  Od 1. 12. jezdí 
toto autobusové spojení po své standardní trase, a tedy obslu-
huje i zastávku u železniční stanice.

Za zmínku také stojí, že díky rekonstrukci si obec užila doprav-
ně klidný měsíc listopad.

Doufáme, že vás rekonstrukce a s ní spojené uzavírky omezily 
jen minimálně a přejeme, ať se vám po novém povrchu dobře 
jezdí.

Michal Červencl
předseda výboru pro dopravu a technickou infrastrukturu

24,9 %

22,6 %

17,5 %

14,9 %

7,2 %

7,2 %

5,7 %

Mistr světa ze Zelenče
Slyšeli jste už někdy o Formula Future? A co víc, věděli jste, že 
v Zelenči máme poměrně čerstvého mistra světa v tomto ne 
příliš známém sportu? 

Adam Horáček se v současné době učí elektrikářem v praž-
ském Hloubětíně a moc ho tento obor baví. Kromě toho se 
ale už sedm let věnuje sportu zvaném Formula Future. Od dět-
ství měl blízko k vodě, a tak vlastně není moc překvapivé, když 
se vodnímu sportu začal jako malý kluk věnovat. Klasické vod-
ní sporty, jako například plavání, kanoe nebo windsurfing ale 
nečekejte. Adam si ve svých 8 letech oblíbil Formula Future - 
závody na motorových člunech, kde jde především o rychlost 
a bezchybné projetí trati, která má přibližně 80 metrů a projetí 
trvá necelou minutu. Závodníci musí nejen perfektně ovládat 
člun včetně bezchybného couvání, ale také vázat uzly, přistá-
vat a samozřejmě musí umět plavat, a to jak na tekoucí vodě 
v řece, tak i ve stojatých vodách rybníků. To vše Adam zvládá 
nejlíp na světě, letos se totiž stal v Chorvatsku mistrem světa 
v kategorii M4. Jeho úspěch není v konkurenci jiných populár-
ních sportů příliš znám, o to je ale možná vzácnější. 

Za takovým titulem stojí ale tvrdá dřina. Od března do listopa-
du  stráví Adam  na trénincích až 100 hodin. Potkáte ho v Bran-
dýse nad Labem, kde má svůj domovský klub Kotva Brandýs. 
Jedná se o jeden ze 4 klubů v České republice, další jsou v Dě-
číně, Praze a v Čelákovicích. V mezinárodním měřítku jsou 
pak konkurenti v Polsku, Německu, Litvě, Estonsku, Maďarsku, 
Rusku a Slovensku.

Několik faktů o Formula Future:
•  sport vznikl již v 70. letech minulé století
•  disciplíny jsou maneouvring a paralelní slalom
•  závodníci mají na sobě helmu, záchrannou vestu a pevnou 

obuv
•  v České republice závodí především kluci, ale třeba v Polsku 

je převaha dívek
•  mladší závodníci ovládají malý člun o 9 koních s kopilotem, 

starší závodí na člunu  o 15 koních rychlostí až 50 km/h

Formula Future je sport, kde je vidět skutečná láska ke sportu, 
vodě, kde se lidé neženou za vidinou peněžité odměny, ale 
závodí s cílem užít si něco, co milují. Kolem člunů bravurně 
projíždějících tratí není tolik mediálního zájmu, který by si mož-
ná zasloužily, stejně jako nadšeného sponzora…

Lucie Černá
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Rozdělení 
Československa 
je mi líto
Zelenečská akademie má za sebou 
premiérového hosta. Do zcela zapl-
něného Komunitního centra přijela na 
debatu Magda Vášáryová. Pro mnohé 
bude navždy Maryškou, rozvernou man-
želkou sládka z filmu Postřižiny, ovšem 
kromě herectví proslula i jako diplomat-
ka a politička. Jako vystudovaná socio-
ložka v Zelenči diskutovala zejména na 
téma česko-slovenských vztahů, neboť 
v lednu to bude 31 let od zániku Česko-
slovenska.

V letech 1990 až 1993 jste byla velvy-
slankyní v Rakousku. Proslula jste tím, 
že jste přispěla ke zmrazení účtu svě-
tových teroristů, kterým na rakouské 
účty ukládalo peníze Československo. 
Jak to tehdy probíhalo?  
Československo 30 let financovalo 
a chránilo největší teroristy světa. Hlav-
ní exponent brežněvovského vedení 
v Československu Vasil Biľak každého 
půl roku jezdil do Vídně s kufříkem plným 
dolarů a ty ukládal na účty teroristů. Ne 
vše směřovalo k palestinskému politi-
kovi Jásiru Arafatovi, také k proslulému 
teroristovi Carlosovi. Zjistila jsem to od 
bývalých československých agentů, kte-
ré jsem posílala z Rakouska pryč. A tak 
jsem tlačila na to, aby se účty teroris-
tům zmrazily. To se podařilo, ale já pak 
půl roku kvůli výhrůžkám od Arabů, kdy 
mi na záznamník popisovali, co mi udě-

lají, prožila tak, že jsem nesměla jít ani 
k oknu. Do práce jsem se dopravovala 
tak, že mne doprovázelo auto rakouské 
policie. Můj šofér si hodil mincí a podle 
toho zvolil jednu z cest, aby dopředu ne-
bylo jasné, kudy pojedeme. A u velvysla-
nectví na mne čekala ozbrojená stráž. 
Takto jsem prožila několik měsíců. 

V roce 1992 jste napsala Václavu Ha-
vlovi dopis, kde jste oznamovala, že se 
republika rozpadne. To už jste to vědě-
la?
Václava Havla jsem znala už od 
svých 16 let a můj muž Milan Lasica byl 
překladatelem jeho her do slovenštiny. 
Věděli jsme o sobě. V únoru 1992 si mě 
zavolal a řekl mi, že cítí tlak Slovenska 
a byl by velmi rád, kdybych se stala vi-
ceprezidentkou federace. Vzala jsem si 
čas na rozmyšlenou a za 14 dní jsem mu 
napsala, že to nepřijmu, protože si my-
slím, že se Československo rozdělí. V té 
době už se rozpadl Sovětský svaz i Ju-
goslávie a my ženy máme od určitého 
věku velmi vyvinutou intuici. Tenkrát se 
na mne hodně naštval, ale měla jsem 
pravdu.

Jaký názor máte na rozdělení Česko-
slovenska?
Byla jsem zásadně proti a je mi to líto. 
Přísahala jsem jako velvyslankyně v Ra-
kousku na československou vlajku, tak-
že mi přišlo nemorální převrátit kabát. 
A pak jsem se také jako Slovenka bála, 
že síla, která roztrhne Československo, 
hodí Slovensko na východ. Což se do 
určité míry i stalo. Naštěstí se nám po-
dařilo vstoupit do NATO, což se poda-
řilo díky velkému tlaku Poláků. Ti si uvě-

domili, že s námi mají horskou hranici, 
která se nedá opevnit. A v NATO musíte 
mít chráněnou hranici. Usilovně na tom 
pracovali, proto jsem také byla v letech 
2000 až 2005 velvyslankyní Slovenska 
v Polsku, abych udržela jejich plán ote-
vřít podruhé NATO. Američané ani Brito-
vé totiž byli zpočátku proti, aby nedráž-
dili Ruskou federaci. I dnes si stále málo 
uvědomujeme, že žijeme na území, 
které je mimořádně důležité pro stabili-
tu EU a NATO. Přece jenom obě světové 
války vznikly v našem evropském regio-
nu. A v současné době se opět ocitáme 
na hraně, kam se bude svět ubírat. Znovu 
jsme totiž svědky války kousek za našimi 
hranicemi… 

Rozhovor připravil Lubor Černohlávek

Přání Zelenečským

V roce 2024 budeme zřejmě svědky výsledků 
válek v našem bezprostředním okolí a na Blíz-
kém východě, a tak přeji všem, aby výsledek byl 
v shodě s našimi přáními. Chceme přece všichni 
mír, otevřené hranice a Evropskou unii jako te-
rén, kde panuje důvěra mezi občany,  mezi ná-
rody a mezi státy. Co víc bychom si měli přát do 
Nového roku. Moc pozdravuji

Magda Vášáryová

Rozsvícení 
vánočního stromu
První adventní neděli byl v parku u pa-
mátníku opět rozsvícen vánoční strom. 
Tato událost přilákala velkou spoustu 
zelenečských obyvatel, kteří si přišli užít 
začátek adventu a načerpat tu pravou 
vánoční atmosféru. 

V pět večer byl park i přilehlá ulice za-
plněné a po úvodním proslovu starosty 
Víta Šikýře se mohlo společně odpo-
čítat k samotnému rozsvícení. Vše pro-
běhlo bez chybičky, a tak nic nebránilo 
dětskému pěveckému sboru ze Základ-
ní umělecké školy Jana Zacha z Čelá-
kovic pod vedením paní učitelky Varine 
Mkrtchyan, aby všem zazpívali známé 
i méně známé koledy. 

 

Vzhledem k mrazivým teplotám při-
šel vhod svařák i nealkoholický punč, 
kterých se dohromady vypilo 90 litrů. 
Nechyběly ani vánoční stánky s ručně 
vyrobenými svícny, betlémy, vitrážovými 
anděly, domácím medem a dalšími vý-
robky. Byl to ideální okamžik koupit mož-
ná i první vánoční dárky a zároveň pod-
pořit místní umělce. Také Spolek rodičů 
a přátel ZŠ a MŠ zde zahájil Adventní hru 
- Poskládej si svůj betlém.

Celý večer se nesl v pohodové atmo-
sféře, lidé se bavili, zahřívali se horkými 
drinky a užívali první adventní neděli, 
která díky sněhové nabídce umocnila 
celkový zážitek z této krásné akce.

Na viděnou při další adventní akci, tento-
krát u Vánočního koledování, 23. prosin-
ce. Sledujte webové stránky obce a so-
ciální sítě, kde se včas dozvíte všechny 
důležité informace.

Lucie Černá

Háčkování spojuje 
aneb nedělní 
večer plný dobré 
nálady
Druhou listopadovou neděli se usku-
tečnila malá komorní akce s názvem 
Pojďme se zaháčkovat pro dobrou věc. 
V klubovně SK Zeleneč se sešly jak zku-
šené háčkařky, tak úplné začátečnice. 
Organizátorka akce, Hanka Urbánková, 
byla trpělivou učitelkou především pro 
ty, které neměly s háčkováním žádné 

zkušenosti, ale rozdávala rady a tipy 
i těm, které už háček někdy držely v ruce. 

Nejhezčí částí akce byla možnost vy-
tvořit vlastní uháčkovaný kousek a buď 
si ho nechat jako památku, nebo ho 
darovat prostřednictvím organizátorky 
dobročinné organizaci. Celý večer byl 
plný smíchu a pozitivní energie. Han-
ka plánuje pokračovat v organizaci  
podobných akcí i v budoucnu a při-
nést tak radost a třeba i nová přátelství. 
Sledujte proto webové stránky obce  
a sociální sítě, kde se o dalších akcích 
vždy dozvíte.

redakce

Mikulášská nadílka 
v Zelenči 
V podvečer 5. prosince bylo u vánoč-
ního stromu opět rušno, to když se sem 
dostavil Mikuláš se svojí družinou - an-
dělem a dvěma čerty. Zanedlouho po 
nich začaly přicházet první děti s rodiči 
a po pár minutách byl park zaplněn ro-
dinami. Děti zvědavě pokukovaly hlavně 
po zdivočelých čertech a připravovaly 
si básničky nebo písničky. Mikuláš začal 
z Knihy hříchů zvát první děti, aby je po-
chválil za to, jak doma pomáhají, dob-
ře se učí nebo třeba jak jsou šikovné ve 
sportu. Nezapomněl jim ale připome-
nout ani jejich hříchy, hlavně závislost na 
mobilu, zlobení sourozenců nebo od-
mlouvání rodičům. Děti slibovaly, že vše 
napraví a budou hodné.  

Slib ale této svaté čtveřici rozhodně ne-
stačil, a tak musely děti přednést bás-
ničku nebo zazpívat písničku. Těm men-
ším pomohli rodiče, ti větší už vše zvládly 
samy. Některé děti měly ale velký strach, 
v takovou chvíli zasáhl hodný anděl 
s kouzelným zvonečkem, kterého když 
se děti držely, tak na ně čerti nemohli. 
Tohle kouzlo zabíralo na výbornou, děti 
se pak nebály a domů odcházely s mi-
kulášským balíčkem plným dobrot. 

Kouzelný večer skončil s hřejivým po-
citem, že v Zelenči je spousta hodných 
a statečných dětí, za Mikulášem, andě-
lem a čerty jich ten večer přišlo přes pa-
desát. Na viděnou zase příští rok, snad 
ve stejné vánoční zasněžené atmosféře.

Lucie Černá
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Zelenečská akademie 
– komunitní platforma 
otevřená všem 
Cílem právě startujícího dlouhodobého projektu s názvem 
Zelenečská akademie je vytvořit prostor pro setkávání různých 
skupin obyvatel naší obce formou vzdělávacích a debatních 
aktivit. 

Inspirována domácími i zahraničními vzory bude nabízet akce 
pro menší skupiny lidí se stejným zájmem, třeba o cestování, 
historii, kulturu nebo vědu, i setkání se zajímavými hosty urče-
né pro nejširší publikum. Některé akce budou probíhat v Ze-
lenči, jiné budou otevírat širší obzory. 

Po Novém roce začne v novém Komunitním centru ve Školní 
ulici cyklus pravidelných měsíčních cestovatelských předná-
šek. Následovat budou setkání nad novými knihami a filmy, 
besedy s nejrůznějšími hosty a později i výlety a exkurze.  

Zelenečská akademie je živým a otevřeným projektem. Každý 
občan Zelenče proto může přijít s nápadem či námětem, čím 
se chce zabývat, s kým se setkat a o čem si povídat. A samo-
zřejmě může i nabídnout pomoc při organizování akcí.

V případě zájmu nás kontaktujte na emailu:  
akademie@zelenec.cz. 

Ladislav Mrklas 

V letošním roce připravil 
Spolek pro zelenečské děti 
14 akcí
Náš spolek má v obci více než patnáctiletou tradici, je zalo-
žen na dobrovolnickém zapojení místních obyvatel a také na 
členské základně. Rádi bychom tímto moc poděkovali všem 
našim členům, ale i ostatním rodičům a dětem v Zelenči za to, 
že chodí na námi pořádané akce. V letošním roce jsme i díky 
podpoře obce v Zelenči uspořádali nebo se podíleli celkem 
na 14 akcích! Nový výbor původně chtěl z důvodu malého zá-
jmu a aktivní dobrovolnictví ze strany dalších členů počet akcí 
pro letošek snížit, ale to se úplně nepovedlo… Počítejte s námi: 
Velikonoční hra, Deskohraní, Běh pro zdraví, Den dětí, Zahrad-
ní slavnost, Deváťáci, Tábor, Rozloučení sprázdninami, Vítání 
prvňáčků, Cyklozávod, Výroba ptačích budek, Halloweenský 
průvod, právě probíhající Adventní hra a Mikuláš ve školce. Při 
rekapitulaci našich akcí jsme tomu ani my samotní nemohli 
uvěřit.

Velmi povedenou podzimní akcí byl již zmíněný Halloweenský 
průvod, kterého se zúčastnilo více jak 150 dětí. Velké podě-
kování patří místní mateřské školce, která pro děti na školkové 
zahradě v budově školky připravila řadu strašidelných úkolů, 
diskotéku s čarodějnicí a „skoro pravou“ krev. Po setmění vyšel 
ze zahrady dlouhý světélkující průvod s lampiony. Potkali jsme 
různá strašidla, pavouky, kostlivce a úžasné svítící tanečnice, 
na kterých jsme mohli oči nechat. „Živá“ strašidla se magic-
ky plavila dokonce i po hladině rybníka nebo visela ze stromů. 
Vše jsme zakončili na školní zahradě, kde se mohly děti zapojit 
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Sláva nazdar adventu!
Polská Wroclaw, chcete-li Vratislav, je již roky vyhlášená svou 
adventní a předvánoční atmosférou. A díky této její pověsti se 
také stala posledním letošním cílem výletu, který pro zeleneč-
ské občany připravila Obec Zeleneč ve spolupráci s Klubem 
senior. Stačilo jen stanovit datum, objednat autobusovou do-
pravu, zajistit průvodkyni po Wroclawi v českém jazyce a nalá-
kat dostatečný počet výletníků, kteří by se na společnou cestu 
autobusem do necelých 300 kilometrů vzdáleného a do vá-
noční nálady oděného města vydalo. 

Téměř vše se náramně a rychle podařilo zajistit, jen počet 
účastníků zájezdu nebyl zcela dle očekávání. Za organizační 
tým jsem však přesvědčená, že všech třiadvacet výletníků ne-
zalitovalo ani na okamžik. Ráno měl autobus na svém příjezdu 
do Zelenče lehké zpoždění a u některých natěšených to moh-
lo vzbudit lehkou nervozitu. Ta byla ale záhy zažehnána během 
příjemné cesty, která uběhla v dobré náladě, příjemném klá-
bosení a bez dopravních zádrhelů. 

Ihned po příjezdu nás v 90minutové prohlídce po tom nejza-
jímavějším z města provedla paní Tatiana Granowska a svou 
roztomilou češtinou se snažila sdělit to nejzásadnější z historie 
tohoto města. Bylo velmi milé, že se zaměřila ve svém výkladu 
na místa, události a osobnosti propojené s českou historií. Ne-
chyběla jména jako Anna Svídnická a Karel IV., sv. Anežka a její 
sestra Anna coby obě dcery Přemysla Otakara I. Z osobností 
pozdějších byl zmíněn třeba Ján Jesenius či Jan Evangelista 
Purkyně. Celá komentovaná procházka samozřejmě vyvr-
cholila na wroclawském Rynku. Adventní výzdoba může být 
tak trošku vnímána jako komerční kýč, ale po pár doušcích 
horkého svařeného vína jsme tu záplavu světýlek a zvuků vá-
nočních skladeb, tradičních i moderních, na sebe nechali 
působit. Za mě to byl rozhodně báječný předvánoční zážitek, 
který stál za to. Ochutnali jsme polské speciality adventních 
trhů a každý si okusil, že polština není zas až tak srozumitelným 
jazykem, ale “świateczny grzaniec” zvládl po chvilce objednat 
určitě každý.

Jak to bývá, vše příjemné utíká rychle. Odjezd naplánovaný 
na 18:30 lehce zdramatizovala dvojice opozdilců, pak už ale 
cesta zpět k domovu ubíhala velmi klidně a vcelku svižně. To, 
co se během dopolední cesty zdálo v pošmourném mlhavém 
počasí šedivé, nabralo za tmy předvánoční romantiku. Každé 
městečko podél naší cesty zářilo vánočními světýlky na stro-
mech i domech, adventní výlet do polské Wroclawi se zkrátka 
vydařil. Už se těším, na které město předvánočně nazdobené 
a naladěné padne los v příštím roce.

Jana Laňka
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do halloweenských soutěží, prohlédnout si výstavu vydlaba-
ných dýní a ochutnat dobroty na „Bake Sale“. 

Za to, že můžeme všechny tyto akce pořádat, vděčíme prá-
vě partě dobrovolníků, kteří se na přípravě a organizaci podílí. 
Jsme skutečně rádi za každou pomocnou ruku a velmi oce-
ňujeme aktivní přístup některých maminek a tatínků. Právě 
jeden z místních tatínků stojí za nápadem a pořádáním zce-
la nové akce, která se moc povedla: Výroba ptačích budek. 
Děti s tatínky si mohli v novém komunitním prostoru obce pod 
odborným dohledem vyrobit a ozdobit vlastní ptačí budku 
a k tomu strávit pěkné nedělní odpoledne se svými sousedy. 
Tímto moc děkujeme Patriku Němcovi za skvělý nápad, nad-
šení, přípravu a organizaci! Pokud by se kdokoliv z vás, rodičů 
nebo starších dětí chtěl zapojit, nabídnout nám pomocnou 
ruku nebo třeba navrhnout vlastní akci, kterou bychom jako 
Spolek zastřešili, jste u nás srdečně vítáni.

Tento náročný rok uzavíráme ve Spolku poslední akcí, 
kterou je právě probíhající Adventní hra. Děti si mohou 
s námi tak každou adventní neděli najít v obci část sklá-
dačky a na Štědrý den si složit, dle vlastních uměleckých 
představ ozdobit svůj vlastní originální dřevěný betlém 
nebo svůj výrobek pak třeba někomu ze svých blízkých 
darovat. Více informací najdete na našich stránkách  
www.spolekzelenec.cz.

Prozradíme také, že my mezitím už pilně chystáme další akce 
pro děti na příští rok, v plném proudu je též příprava na vyhlá-
šení našeho atraktivního letního tábora Spolku, který proběh-
ne na přelomu července a srpna tentokrát v chatové osadě 
Lažánky u Blatné.

Dovolte nám na závěr popřát vám všem krásné a pokojné vá-
noční svátky a hladký start do roku 2024. Už se těšíme na se-
tkání s našimi členy, věříme že i s nově příchozími členy, míst-
ními rodiči a dětmi v naší obci v roce příštím.

Kristýna Kovářová
Spolek rodičů a přátel ZŠ a MŠ

Připomínka Sametové 
revoluce v Zelenči
Za tým komunitních koordinátorek i za celé vedení obce jsem 
moc ráda, že mohu napsat o velmi vydařené akci, kterou jsme 
společně se Základní školou Zeleneč uspořádali na místě 
školního altánu. Na pár dnů přesně od 16. do 18. listopadu se 
toto místo stalo vskutku důstojným a reprezentativním připo-
menutím dění roku 1989. 

Altán před zelenečskou školou a obecním úřadem se během 
pár hodin proměnil v malou galerii výtvarného umění, kterou 
zaplnily výtvory dětí zelenečské základní školy. Velmi kreativně 
a nápaditě napříč všemi ročníky děti zpracovaly snad všechny 
významné symboly 17. listopadu 1989. Na obrazech, pane-
lech, modelech a transparentech nechyběla témata cinka-
jících klíčů, nesvobody, lidské touhy a boje za svobodu. Velký 
význam děti věnovaly také  samotné osobnosti Václava Havla 
a nechyběla ani zmínka o Občanském fóru. 

Altán se stal úctyhodnou přehlídkou, a především poselstvím 
sametové revoluce, od které uplynulo 34 let. Děkujeme všem 
učitelům místní školy, kteří děti k výtvarným dílům vedli a in-
spirovali a také rodičům, kteří dětem připomínají, že svoboda 
není samozřejmostí a je potřeba nejen o tu svojí, ale i o svo-
bodu celé společnosti neustále usilovat a v případě potřeby 
i bojovat. Pro nás, kteří jsme tuto výstavu z hotových školních 
prací skládali do finální podoby, bylo opravdu silným zážitkem, 
že byť pracujeme s výtvory z rukou malých dětí a mladistvých, 
tak prakticky v každém dílku je cítit přesah sametové revoluce 
do současnosti. 

Děkujeme všem, kdo si přišel sametovou výstavu prohlédnout 
a zapálil si u této dočasné připomínky velké změny v naší zemi 
svíčku. Jsme velmi vděční, že ani jeden výtvor nebyl během 
výstavy poničen. Obrovský dík pak patří tedy zejména kanto-
rům, žákům a vedení zelenečské školy za energii, kterou této 
práci věnovali. Příprava finální podoby altánu jako připomínky 
sametu pak byla pro vedení obce, tým komunitních koordiná-
torek a tým technických služeb velkou radostí. Za tým KOKO 
(komunitních koordinátorek) doufám, že se tato akce stane 
v Zelenči tradiční. 

Jana Laňka
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slovenské výlety
Na konci září před státním svátkem jsme 
se opět vydali na jednodenní výlet, ten-
tokrát na hrad Houska. Už samotná pří-
jezdová cesta, která se line mezi lesem 
a skalami v Chráněné krajinné oblasti 
Kokořínsko spolu s slunečním podzim-
ním počasím, byli impozantní. O hradu 
Houska se praví, že je jedním z nejta-
jemnějších českých hradů a podle po-
věsti tudy vede cesta do pekla. Že je na 
hradě peklo skutečně, jsme se mohli 
přesvědčit sami. Peklem, jak zní název, 
je ručně vyřezávané lipové mechanic-
ké peklo. Odpoledne jsme pokračovali 
do blízkého lázeňského města Mšeno, 
kde se nachází unikátní koupaliště, dříve 
městské lázně ve stylu art deco. Někteří 
z nás vyrazili na naučnou stezku, jiní dali 
přednost městskému muzeu. Podzimní 
výlety mají své nezaměnitelné kouzlo, 
a tak jsme začátkem října vyrazili na Mo-
ravu, kde jsme se ve Veselí nad Mora-
vou nalodili na rekreační loď, která nás 
svezla po Baťově kanálu a částečně i po 
řece Moravě. Na lodi nás čekalo překva-
pení v podobě bohatého občerstvení. 
Den jsme zakončili společnou večeří, 
zpěvem a někteří i tancem za dopro-
vodu harmoniky našeho člena, pana 

Šochmana z Úval. Druhý den jsme po-
kračovali do nedalekého města Holíč, 
už ale u našich slovenských sousedů. 
Nachází se zde totiž Holíčský zámek, 
který je v současné době ve správě 
města. I přesto, že je zámek poměrně 
dost zchátralý, nezapře svou dlouhou 
a bohatou historii. Nejznámějším maji-
telem byl manžel Marie Terezie, Franti-
šek Štěpán Lotrinský, který místo miloval, 
založil zde nádherné zahrady po vzoru 
Versailles a pořádal zde velkolepé hony, 
také zřídil manufakturu na porcelán 
a tkalcovskou dílnu. Náš výlet pokračo-

val návratem na Moravu, konkrétně do 
známých malovaných sklepů Petrov-
-Plže. Ochutnali jsme burčák, nakoupili 
víno a vydali jsme se zpět domů. Tak na 
zdraví a někdy příště. 

Za Svaz postižených civilizačními cho-
robami v ČR, z. s. - Základní organizace 
Jirny, Šestajovice, Zeleneč vám přejeme 
příjemné prožití svátků vánočních, mno-
ho štěstí a úspěchů v novém roce. 

Ladislav Csik, Eva Pilátová  
a Květa Šochmanová

Zajímavá exkurze
Skupina členů Klubu senior navštívila v říjnu 2023 v rámci plánované 
činnosti Volmanovu vilu v Čelákovicích.

Vila se nachází na oploceném soukromém pozemku na okraji Čelá-
kovic. Je významným funkcionalistickým dílem postaveným v letech 
1938-1939 českými architekty Jiřím Štursou a Karlem Janů pro továr-
níka Josefa Volmana. Vilu však potkal osud podobných staveb u nás 
- znárodnění. Od konce války do počátku 90. let zde byla mateřská 
škola. V roce 1990 byla vila vrácena v rámci restituce jedinému členu 
rodiny Volmanů. Po roce 1990 nebyl dům využíván, došlo k devastaci 
až na úroveň havarijního stavu. V roce 1996 koupila vilu skupina čelá-
kovických podnikatelů, která se stala investorem mimořádné rekon-
strukce. Projekt rekonstrukce svěřili majitelé vily studiu TaK Architects 
a týmu vedenému architektem Markem Tichým. Rekonstrukce trva-
la až do roku 2018. Tento počin byl oceněn cenou v soutěži Stavba 
roku. V září 2022 byla Volmanova vila, klenot meziválečné architek-
tury, otevřena pro návštěvníky. Je zapsána v Ústředním seznamu kul-
turních památek ČR.

Prohlídka vily s průvodkyní byla moc zajímavá. Paní architektka nás 
provedla vilou od přízemí až po vyhlídku na střeše. Jsou odtud vidět 
Malvíny, káranská vodárna a hlavně krásná zahrada kolem celé vily. 

Návštěvu této krásné památky doporučuji každému, kdo má rád 
moderní architekturu. 

Zdena Nová 
Klub senior

Jaro bude hodně 
napínavé
Pět let trénuje fotbalisty SK Zeleneč 
Richard Nájemník. Tým přebíral v pro-
sinci 2018,  kdy byl po podzimní části 
okresního přeboru poslední, přesto se 
nakonec podařilo v soutěži udržet. Loni 
už jeho svěřenci postoupili do 1. B třídy, 
kde jako nováček skončili na 6. místě. 
Stejná pozice mu patří i po podzimní 
části tohoto ročníku soutěže.

Jak jste spokojen s umístěním po pod-
zimu?
Loni jsme si vyzkoušeli 1. B třídu, tro-
chu jsme si soutěž oťukali, byť nás letos 
v rámci kraje přesunuli do jiné skupiny. 
Na rozdíl od minulých sezon se nám le-
tos podařil vstup do soutěže, po třech 
zápasech jsme měli tři vítězství a mož-
ná vznikla drobná eufórie, že bychom 
to mohli dotáhnout ještě dále, než loni. 
Ve čtvrtém utkání se nám však s vedou-
cím celkem soutěže nepodařil vstup do 
zápasu, o poločase jsme prohrávali 0:4, 
a to nás vrátilo do reality. Následova-
ly úspěšnější zápasy, ale výkony už byly 
kolísavé. Bohužel jsme byli málo úspěšní 
na hřištích soupeře, kde jsme vyhráli jen 
jeden zápas.

Čím to, že jste v domácích zápasech 
byli třetí nejúspěšnější v soutěži, za-
tímco venku druzí nejhorší (13. ze 14 
týmů)?
Na domácím hřišti jsme jenom jeden 
zápas prohráli a jeden remizovali, ale na 
hřištích soupeře jsme vyhráli jen jedno 
utkání. Nemyslím si, že je to dané do-
mácím prostředí v pravém slova smyslu, 
naším hřištěm nebo podporou fanouš-
ků, která je úžasná, ale spíše šlo venku 
o naší nedisciplinovanost na počátcích 
zápasů. Máme navíc za půl sezony tři vy-
loučené hráče, což je dost. Nebo jsme 
se nedokázali vyrovnat s tím, že na nás 
soupeři „vlétli“ a brzo jsme inkasovali. Asi 
ve čtyřech zápasech jsme prohrávali už 
v 15. minutě a už to nedokázali otočit. 
V takových zápasech nám chyběla zku-
šenost chybějících (zranění nebo jiné 
důvody) hráčů. V tom bych ale zásadní 
příčinu nehledal. Tým je velmi vyrovnaný 
a každý hráč je zastupitelný.

Za dob, kdy Zeleneč v letech 2006-
2008 trénoval internacionál Jan Ber-
ger, tak tu 1. A třídu hráli i fotbalisté s li-
govými zkušenostmi (např. Tibor Fülöp 
z Bohemians). Nechybí současnému 
kádru výrazná osobnost? 
Pravdou je, že i v této soutěži je potřeba 
mít nějaké zkušené hráče, a my máme 
zejména mladý perspektivní tým. To ale 

neznamená, že bychom neměli kostru 
celku. Naší filozofií je však stavět tým na 
vlastních hráčích, odchovancích, a do-
plňovat je především o ty, kteří v týmu 
hrát chtějí. To je moje priorita. Před sezo-
nou do mužstva přišlo pět našich doros-
tenců a všichni jsou natolik kvalitní, aby 
se v sestavě udrželi.

Soutěž čeká reorganizace. Co lze oče-
kávat od jarní části?
Skupin B-tříd je nyní pět a měly by se 
o jednu zredukovat. Důvodem je prav-
děpodobně zkvalitnění soutěže a pro 
týmy s nižším rozpočtem menší nákla-
dy na cestování apod. To znamená, že 
z každé skupiny bude sestupovat pět 
týmů, takže jaro bude kruté a hodně na-
pjaté. Už teď je to velmi vyrovnaná sou-
těž, bodové rozdíly jsou minimální, a dá 
se předpokládat, že to bude napínavé 
až do posledního kola.

Lubor Černohlávek

Úhyny z dobré vůle
První sníh již dorazil i k nám do Zelenče 
a s vidinou blížících se Vánoc se do člo-
věka více než obvykle vkrádá ten pocit 
udělat něco dobrého, nějaký dobrý sku-
tek, který by pomohl lidem kolem nás, 
ale nejen jim. Spousta z nás si vzpome-
ne i na ty němé tváře choulící se venku 
na mrazu, ať už to jsou srny a srnci, zajíci, 
bažanti nebo kachny na obecní nádr-
ži. Říkáme si v duchu: „Jak bych jim tak 
mohl přilepšit v tom období nedostatku 
a strádání.“

I když se to možná na první pohled ne-
zdá, myslivci jsou vděční, že existují lidé 
dobré vůle, kterým leží na srdci příroda 
kolem nás a její obyvatelé. Právě z toho 
důvodu bychom rádi zopakovali někte-
ré zásady, kterými je dobré se řídit, aby 
dobrá myšlenka neskončila tragicky. 
Mějme prosím na paměti, že ta nejdů-
ležitější zásada přikrmování zvěře by se 
dala asi nejlépe vyjádřit frází – předně 
neškodit.

Nejlépe bude si uvést několik příkladů. 
První velmi častá situace je přikrmování 

kachen, a nejen jich, pečivem. Pominu 
absolutní extrémy, kdy přijde myslivec 
zkontrolovat krmné zařízení a v něm 
je asi pět kilogramů plesnivého peči-
va. Ono totiž není pro zvěř vhodné ani  
pečivo úplně čerstvé. V případě kachen 
se jedinci rychle zasytí a nemají zájem 
přijímat další potravu. Dostávají se tak 
do situace, kdy jim chybí významné 
množství vitamínů a minerálů, což může 
být důsledkem špatného vývinu mla-
dých kusů, ale v konečném důsledku se 
může zvěř ujíst až k smrti. U srnčí zvěře 
může docházet k takzvaným acidózám, 
kdy poklesne PH v bachoru, což má 
za následek vyhubení mikrobiomu, na 
tom je přežvýkavá zvěř plně závislá. Bez 
bakterií a nálevníků není schopna strávit 
zkonzumovanou potravu a je tak možné 
v zimě narazit na uhynulé kusy, u kterých 
nalezneme žaludek nacpaný k prask-
nutí. Stejně tak jakékoliv dužnaté krmivo 
(řepa, jablka, mrkev a další) není vhodné 
předkládat během mrazů.

Jak tedy pomoc, abychom živočichům 
neubližovali? U kachen je dobré mít na 
paměti, že jim můžeme dát něco ze-
leného, kus salátu například. Někdy se 
setkávám s větou: „No jo, já jim hodil sa-

lát, ale oni ho nežerou.“ Ano to se může 
stát, v tom případě buďte v klidu, proto-
že živočich zkrátka netrpí hladem a je 
tak trochu vybíravý. Pokud máte strach 
o jiné druhy zvěře, nemusíte. Členové 
mysliveckého spolku v Zelenči zaváží 
dostatek kvalitního krmiva po celé ho-
nitbě, protože péče o přírodu je to, co 
nás naplňuje. Kdybyste i tak chtěli při-
spět svým dílem, tak opravdu snad jen 
kvalitním vojtěškovým nebo jetelovým 
senem. Případně, když uvidíte myslivce 
podlamujícího se pod pytlem krmiva, 
připojte se k němu, vaši pomoc určitě 
neodmítne.

Závěrem je dobré si připomenout důle-
žitou informaci pro zimní období, které 
se opět týká hlavně milovníků psích ple-
men. To nejhorší, co se může v zimě stát, 
je totiž pes vášnivě prohánějící zvěř po 
revíru. Mějme proto, prosím, svoje čtyř-
nohé mazlíčky vždy pod kontrolou. Kdy-
by vás zajímalo, co s tím pořád ty mys-
livci mají, určitě si přečtěte příští článek, 
kde se společně ponoříme do hloubi 
tohoto tématu.

Michal Vlk
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Anketa
Končí první celý kalendářní rok zastupitel-
stva zvoleného v roce 2022. Při té příleži-
tosti jsme všem jedenácti zastupitelům 
položili tři otázky.

Pavel Fajt

Co se za poslední rok nejvíce povedlo 
zelenečskému zastupitelstvu? 
Dokázalo schvalovat návrhy pro nastar-
tovaný rozvoj Zelenče, které předkládalo 
vedení obce. Že i přes určitou míru riva-
lity mezi názorovými tábory jsme doká-
zali udržet vysokou úroveň profesionality, 
která se jistojistě projeví v rostoucí úrovni 
veřejných služeb pro všechny občany Ze-
lenče.

Co vy osobně považujete za svůj největší 
zastupitelský úspěch v minulém roce? 
Víc, než z role zastupitele to vnímám z po-
zice místostarosty. Určitě je úspěchem 
postupné dořešení zděděných problé-
mů týkající se zejména černých staveb. 
Máme těsně před legalizací hřišť v lokalitě 
U kapličky, která nebyla doposud zkolau-
dována. Vyřešili jsme černý odběr elektři-
ny, za kterou obec od roku 2004 neplatila 
soukromému subjektu. Odkoupili jsme od 
soukromého vlastníka do majetku obce 
část asfaltové plochy areálu SK Zeleneč, 
na kterém nám roky stála naše vjezdová 
brána. Věnujeme větší péči správě obec-
ního majetku. Vyčistili jsme z větší části 
obecní pozemek zvaný „lištárna“ v Kmo-
chově ulici. Čistíme areál Ferony od nej-
různějších odpadků a zahajujeme jeho 
vícefunkční využití. Vytvořili jsme plán pra-
videlné údržby zeleně a zahájili kultivace 
stromů a keřů v intravilánu i extravilánu. 

Co byste popřál/a Zelenči a občanům 
Zelenče do roku 2024? 
Přeji Vám všem dostatek trpělivosti a du-
ševní rovnováhy pro řešení všeho neleh-
kého, které by vás mohlo v příštím roce 
potkat. A užívejte si pěkné chvíle, které 
strávíte s přáteli a všemi bližními, které 
máte rádi.

Andrea Podlipská

Co se za poslední rok nejvíce povedlo 
zelenečskému zastupitelstvu?
Za zásadní podstatnou změnu považu-
ji personální posílení obecního úřadu, 
oceňuji novou strukturu úřadu, nový web, 
rezervační systém. Nové posily aktivně 
pracují na přidělených úkolech s profe-

sionalitou a znalostí v daném oboru, což 
pomáhá rychlejšímu tempu aktivního 
rozvoje obce a nastartování nových pro-
jektů, které si naši občané a obec zaslou-
ží.

Co vy osobně považujete za svůj největší 
zastupitelský úspěch v končícím roce?
Jako předseda svěřeného výboru bych 
zmínila zřízení senior taxi a služby obec-
ní policie, pečovatelskou službu pro ob-
čany, dokončení studie rozvoje sportu, 
opětovné zprovoznění malé tělocvičny 
a vytvoření nového komunitního prostoru 
v ul. Školní.

Co byste popřál/a Zelenči a občanům 
Zelenče do roku 2024?
Zelenči bych popřála soudržnost obča-
nů, kteří mají rádi svojí obec a zachovávají 
si úctu jeden k druhému a to samé bych 
popřála i občanům.

Jiří Skřivan

Co se za poslední rok nejvíce povedlo 
zelenečskému zastupitelstvu?
Na tuto otázku, nenalézám pozitivní od-
pověď. Jsem v zastupitelstvu třetí voleb-
ní období, ale letošní rok je za tu dobu 
z mého pohledu nejhorší. Vedení obce 
nepřijímá názory ostatních zastupitelů 
a prosazuje pouze své vize. Vymýšlí větši-
nu toho, co již bylo vymyšleno.

Co vy osobně považujete za svůj největší 
zastupitelský úspěch v končícím roce?
Zcela jistě alespoň částečnou záchra-
nu Mstětické aleje u nádraží, na které 
bylo vydáno nepravomocné rozhodnutí. 
Ochrana zeleně byla jednou ze zásad-
ních priorit minulého vedení obce, což 
bohužel v současné době není.

Co byste popřál/a Zelenči a občanům 
Zelenče do roku 2024?
Pevné zdraví, mnoho osobní pohody 
a optimismu do dalších let a také schop-
nost číst mezi řádky.   

Josef Bašta

Co se za poslední rok nejvíce povedlo 
zelenečskému zastupitelstvu?
Marně přemýšlím, co se kolektivně nám 
zastupitelům povedlo. Nicméně někteří 
jednotlivci úspěšní byli.

Co vy osobně považujete za svůj největší 
zastupitelský úspěch v končícím roce?
Oproti minulému roku, kdy jsem pracoval 

jako vedoucí Technických služeb, letošní 
rok tak úspěšný nebyl. Za úspěch považuji 
dořešení nákupu pozemku pro pokračo-
vání činnosti místního mysliveckého sdru-
žení.

Co byste popřál/a Zelenči a občanům 
Zelenče do roku 2024?
Přeji všem občanům hlavně, ať jsou zdra-
ví, mají co nejvíce radostí ze života a řeší 
co nejméně starostí.

Michal Červencl

Co se za poslední rok nejvíce povedlo 
zelenečskému zastupitelstvu?
Bylo toho hodně, ale z toho nejdůležitěj-
šího bych rád vypíchnul domluvu s krajem 
na zajištění rekonstrukce ulice ČSL armá-
dy od zastávky na kruhový objezd, zříze-
ní komunitního prostoru (k pronájmu pro 
občany naší obce) a zahájení vydávání 
tohoto zpravodaje. Obec nyní efektivně 
využívá dotace, spustila nový web, přijímá 
platby kartou a zavedla službu ověřování 
podpisů. V neposlední řadě se povedlo 
zorganizovat mnoho příjemných a zají-
mavých akcí pro setkávání.

Co vy osobně považujete za svůj největší 
zastupitelský úspěch v končícím roce?
Jako zastupitel odpovědný za výbor pro 
dopravu a technickou infrastrukturu po-
važuji za úspěch svůj a ostatních členů vý-
boru prodiskutování a zpracování 40 ná-
vrhů na zlepšení dopravní a bezpečnostní 
situace v obci, z nichž zhruba třetinu ve-
dení obce již stihlo realizovat. Ostatní jsou 
ve stádiu příprav, nebo již zahájeny. Za 
nejdůležitější z nich bych označil stano-
vení úkolů pro obecní policii, zřízení linky 
408, plán na vyznačení parkovacích míst 
v obytných zónách, nové chodníky a stez-
ky.

Co byste popřál/a Zelenči a občanům 
Zelenče do roku 2024?
Ať je ten následující rok klidnější a míru-
milovnější než roky předchozí, a to nejen 
v naší obci. Přeji nám všem hodně zdraví 
a abychom se radovali i z maličkostí.

Hana Urbánková

Co se za poslední rok nejvíce povedlo 
zelenečskému zastupitelstvu?
Určitě zastupitelstvo schválilo spoustu 
užitečných usnesení, ale mě osobně nej-
víc potěšilo, že se zlepšila kultura komuni-
kace a ubylo osobních útoků. 

Co vy osobně považujete za svůj největší 
zastupitelský úspěch v končícím roce?
Já jsem potěšena fungováním finanční-
ho výboru, díky jehož členům jedná obec 
a SK Zeleneč o budoucí spolupráci a vý-
znamně se vylepšilo zhodnocení volných 
finančních prostředků obce. A na tomto 
místě bych ráda ještě jednou poděkovala 
všem zaměstnancům a spolupracovní-
kům obce, kteří stojí za vším, čím se obec 
může za letošek pochlubit.

Co byste popřál/a Zelenči a občanům 
Zelenče do roku 2024?
Víc miminek :)

Michal Gazdo

Co se za poslední rok nejvíce povedlo 
zelenečskému zastupitelstvu?
Z vlastní zkušenosti si uvědomuji, že práce 
na obecních projektech je běh na dlou-
hou trať a hmatatelné výsledky po roce 
práce nemusejí být vidět, ale o to více 
mne mrzí, že stávající vedení obce nena-
vázalo na již rozpracované projekty. Tím 
se podle mne zbytečně ztrácí čas.

Co vy osobně považujete za svůj největší 
zastupitelský úspěch v končícím roce?
Spíše než o úspěchu bych hovořil o nej-
bližším cíli. A tím je nové komunitní cen-
trum. Byl jsem jedním z těch, které zastu-
pitelstvo před časem pověřilo přípravou 
tohoto projektu, a jsem rád, že je vše na 
dobré cestě. A rád bych na tom spolu-
pracoval i do budoucna. Jinak se snažím 
být aktivní v rámci školského, kulturního 
a sociálního výboru, stejně jako při práci 
ve strategickém výboru, a přenášet své 
znalosti a zkušenosti do dalších projektů.

Co byste popřál/a Zelenči a občanům 
Zelenče do roku 2024?
Základem životní pohody je štěstí a zdra-
ví, takže to bych přál obyvatelům Zelenče 
v první řadě. V oblasti, ve které působím, 
bych Zelenči přál, abychom si udrželi sta-
tut obce, která má kvalitní kulturní vyžití 
a dobrou úroveň vzdělávání dětí ve škole, 
což se také daří.  

Petra Moravečková

Co se za poslední rok nejvíce povedlo 
zelenečskému zastupitelstvu?
I přesto, že jsme ve vedení obce teprve 
rok, podařilo se nám připravit hned něko-
lik větších investičních akcí. Díky schválení 
zastupitelstvem se u některých blížíme 
k realizaci, a to např. výměna veřejného 

osvětlení, jejíž financování bude navíc 
z velké části zajištěno z dotace. 

Co vy osobně považujete za svůj největší 
zastupitelský úspěch v končícím roce?
Za svůj úspěch, i když spíše v roli místosta-
rostky, považuji velký posun v informova-
nosti občanů, tedy nové webové stránky 
obce, rozjezd Zelenečského zpravodaje, 
ale i rychlé, krátké zprávy přes FB profil. 
Rozšířili jsme také služby obecního úřa-
du a občané mohou nově platit platební 
kartou, ověřit si podpis nebo si z pohodlí 
domova rezervovat obecní prostory.

Co byste popřál/a Zelenči a občanům 
Zelenče do roku 2024?
Naslouchejme více jeden druhému 
a buďme k sobě ohleduplní. Přeji všem 
krásné svátky, hodně zdraví a těším se na 
setkávání na akcích v naší obci!

Petr Flaška

Co se za poslední rok nejvíce povedlo 
zelenečskému zastupitelstvu?
Zastupitelstvu jako celku se povedlo na 
pravidelných zasedáních zastupitelstva 
vést dialog mezi všemi zastupiteli a veřej-
ností, odsouhlasit důležitá usnesení, např. 
strategický plán, akční plán nebo výměnu 
veřejného osvětlení.

Co vy osobně považujete za svůj největší 
zastupitelský úspěch v končícím roce?
Mám radost z každého dotaženého kro-
ku, na kterém jsem se mohl podílet, nebo 
byl u myšlenky, která vedla k jeho reali-
zaci. Snažím se dělat práci jak nejlépe 
umím. Zda úspěšně, by ale měli posoudit 
občané. V současnosti mě těší, že se po-
vedl nákup č.p. 1 (areál TS naproti tělo-
cvičně ZŠ), který může v budoucnu sloužit 
pro obsluhu MŠ Školní a zřízení bytového 
fondu obce.

Co byste popřál/a Zelenči a občanům 
Zelenče do roku 2024?
Zelenči přeji do roku 2024 co nejdřívější 
dokončení prací na železniční zastávce. 
Občanům pak přeji samozřejmě mnoho 
zdraví a úspěchů do příštího roku.

Roman Doležal

Co se za poslední rok nejvíce povedlo 
zelenečskému zastupitelstvu?
Bohužel zelenečské zastupitelstvo není 
úplně sourodé těleso. Hranice vymezují-
cí se proti předchozím letům jsou velice 
striktně definovány ze strany vládnoucí 

většiny a při každé příležitosti je připomí-
náno, v jak zaostalé obci žijeme. Ale k věci 
- nejvíce se povedlo, že obec Zeleneč 
nepřišla o budovu železniční zastávky, na 
které trvalo nejen minulé zastupitelstvo.

Co vy osobně považujete za svůj největší 
zastupitelský úspěch v končícím roce?
Věnuji se dopravě a veřejnému prostoru. 
I přes výše uvedené jsem osobně rád, 
že téma dopravy a s ní spojených nega-
tivních důsledků má pro obě uskupení 
obdobnou prioritu, na řešení mnoha pro-
blémů existuje v zásadě shoda a je také 
na co z předchozího období navazovat. 
V tomto směru považuji za dílčí úspěch 
zadání na zpracování možnosti legálního 
parkování v obytných zónách, i když měl 
tento krok podle mého názoru předchá-
zet zřízení obecní policie.

Co byste popřál/a Zelenči a občanům 
Zelenče do roku 2024?
Zelenči přeji spokojené občany a při-
měřeně rychlý a promyšlený rozvoj rea-
lizovaný bez neuváženého zadlužování. 
Občanům přeji především zdraví, to je 
základ spokojenosti.

Vít Šikýř

Co se za poslední rok nejvíce povedlo 
zelenečskému zastupitelstvu?
Jakožto starosta jsem odpovědný za 
předkládání většiny bodů pro projednání 
v zastupitelstvu, těžko některý upřednost-
nit. Jsem ale rád, že se podařilo většinu 
bodů schválit ve shodě napříč celým 
zastupitelstvem, byť jednání jsou někdy 
složitá. Za klíčové považuju schválení 
Strategického plánu rozvoje naší obce 
a navazujícího Akčního plánu – který 
podpořil i např. Michal Gazdo.  

Co vy osobně považujete za svůj největší 
zastupitelský úspěch v končícím roce?
Pro mě je důležité, že se nám podařilo 
rozhýbat čerpání dotací. Začíná se nám 
dařit a máme první podpořené projekty. 
Neméně důležité pro mě bylo sestave-
ní perfektního týmu spolupracovníků, se 
kterými se mi daří rozjíždět další a další 
projekty… Viditelné to bude až v příštích 
letech, ale věřím, že i ty dosavadní ma-
ličkosti jako je linka 408, obecní policie, 
kompostárna, obnova kapličky atd. Zele-
nečští ocení. 

Co byste popřál/a Zelenči a občanům 
Zelenče do roku 2024?
Především mnoho zdraví, klidu a po-
hody.
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Halloween ve znamení čtení
31. října se s nastupujícím večerem naše školní zahrada pro-
měnila v pohádkovou scénu plnou duchů, čarodějnic a dal-
ších fantastických bytostí. Děti z naší školy i jejich rodiny se 
31. října sešly, aby u nás společně oslavily Halloween. Již tře-
tím rokem naši školní zahradu ozářily vyřezávané dýně a malí 
superhrdinové, princezny, upíři a další postavy z říše fantazie 
se proháněli mezi soutěžními stanovišti a pochutnávali si na 
sladkostech napečených našimi skvělými rodiči.

Hlavním tahákem tohoto večera však byl knižní stánek nakla-
datelství Usborne Publishing, kde si děti spolu s rodiči mohli 
prohlédnout a zakoupit anglicky psané knížky. Hned vedle byly 
stoly plné dobrot, na kterých si za drobný příspěvek mohl kaž-
dý pochutnat. Díky Vaší štědrosti se nám podařilo získat moc 
hezkou sumu prostředků na nákup 40 nových anglických 
knih do naší školní knihovny. Je skvělé vidět, jak naše anglic-
ká knihovna každým rokem roste a stává se stále cennějším 
zdrojem pro výuku anglického jazyka. Díky novým přírůstkům 
můžeme v rámci výuky anglického jazyka ještě lépe rozvíjet 
jazykové dovednosti našich žáků.

Chtěli bychom poděkovat všem rodičům, účastníkům akce, 
obci ale i Spolku rodičů a přátel školy, kteří přišli a podpoři-
li nás. Díky vaší podpoře nejenže naše děti zažily večer plný 
zábavy, ale také jsme udělali velký krok k dalšímu obohacení 
vzdělávacích zdrojů naší školy. Budeme se těšit zase za rok na 
školní zahradě!

 Kristýna Laníková

Úspěch Zelenečských 
školních florbalistů v Čeps 
Cup 2023
Naše školní florbalová reprezentace se 21. listopadu zúčast-
nila okresního kola Čeps Cup 2023 v Nehvizdech a svými vý-
kony si získala nejvyšší uznání. Tým, složený z žáků 3.–5. tříd, 
exceloval ve všech utkáních, včetně napínavého finálového 
duelu s domácím týmem, kdy jsme do druhé poloviny nastu-
povali s remízou! Celému týmu patří obrovská gratulace ke 
skvělému úspěchu. Tímto vítězstvím jsme zároveň postoupili 
do krajského kola, které nás čeká v lednu.

Rádi bychom též vyjádřili slova uznání na adresu Prague Tigers, 
kteří se podílejí na výborné přípravě zelenečských mladých 
florbalistů. Jejich odpolední kroužky poskytují skvělou příleži-
tost pro rozvoj dovedností a vášně pro florbal a my jsme moc 
rádi, že naše děti i díky nim mohou zažívat takovýto úspěch.

Jiří Ptáčník

Triumf na Mistrovství České 
republiky v badmintonu 
v kategorii U15
Petr Bříza, žák deváté třídy naší školy, nás opět potěšil neuvě-
řitelnými výkony na Mistrovství České republiky v badminto-
nu. Jeho jedinečné dovednosti a neuvěřitelná odhodlanost 
přinesly vynikající výsledky a udělaly z něj nezpochybnitelnou 
hvězdu tohoto prestižního závodu. Jeho vynikající fyzická kon-
dice, technické dovednosti a strategický přístup ho katapulto-
valy na vrchol stupňů vítězů. Dokázal opanovat všechny disci-
plíny a s třemi tituly se stal nejúspěšnějším hráčem Mistrovství 
České republiky do 15 let. Zvítězil ve dvouhře, čtyřhře a smí-
šené čtyřhře. Dokázal tím své výborné individuální schopnosti, 
ale také jeho výjimečný přínos v týmových disciplínách. Cel-
kový triumf v této náročné soutěži potvrzuje jeho mimořádný 
talent a odhodlání.

V singlu Petra Břízu, hráče SK Prosek Praha, více potrápil až 
v semifinále první nasazený hráč, zástupce olomoucké aka-
demie. Finále si pak Petr Bříza pohlídal po shodných setech 
21:18. Finalisté dvouhry spojili síly v deblu a až do finále čtyřhry 
postupovali jistě. Tam jim byli za soupeře nasazené jedničky. 
Pražsko-benátecké spojení Bříza-Martinec dokázalo vybojo-
vat titul po vyrovnaném průběhu 22:20, 21:15. Do třetí disciplí-
ny, smíšené čtyřhry, nastoupil Petr Bříza s klubovou, spoluhráč-
kou Štěpánkou Nýdrlovou. Prosečtí měli výsledkově nejtěžší 
boj v semifinále. Finálový mixový zápas se však stal snadnou 
kořistí proseckých mladíků a Bříza tak završil trojnásobný tur-
najový triumf s ultimátní statistikou – v žádném z 13 odehra-
ných zápasů neztratil ani set.

Výjimečné sportovní úspěchy Petra Břízy nejsou jen radostí jen 
pro něj samotného, ale také pro celou školu a stávají se inspi-
rací spolužáky a učitele. Gratulujeme Petrovi k tomuto fantas-
tickému úspěchu.

Martina Myrdaczová

Vedení školy se zapojilo do 
programu Ředitel naživo
„Nejlepších výsledků v učení dosahují žáci toho učitele, kte-
rý neustále zkoumá dopad své výuky na učení žáka a učí se 
z toho, jak být lepším učitelem.“ John Hattie

Tento citát asi nejvíce odráží motivaci nás jako vedení školy 
k zapojení do inovativního programu Ředitel naživo, který na-
bízí jedinečnou příležitost pro ředitele a zástupce škol k vzá-
jemnému sdílení zkušeností a obohacení o moderní přístupy 
ve vzdělávání. Proto jsme všichni tři, ředitel školy Mgr. Ptáčník 
spolu se zástupkyněmi Mgr. Listopadovou a Mgr. Myrdaczo-
vou, naskočili do dvouletého akreditovaného vzdělávacího 
programu, který je určen těm, kteří cítí motivaci pracovat na 
sobě a na tom, aby se děti ve škole učily naplno a s radostí.

V průběhu programu máme tu čest setkávat se s dalšími zku-
šenými lídry škol, kteří mají stejný zájem o efektivní vedení 

školy a sledují aktuální trendy ve vzdělávání s cílem sdílet, tvo-
řit, hledat, a hlavně učit se, jak posunout svou školu kupředu. 
Společně můžeme dosáhnout více a připravit naše školy pro 
budoucnost.

Vydali jsme se cestou, která vede do kopce, na jehož vrcholku 
očekáváme rozvoj a znalost pedagogického leadershipu ve-
doucího k rozvoji pedagogického sboru, ke stabilitě a dlouho-
dobé kvalitě naší školy.

Věříme, a první skutečně intenzivně prožitá setkání nás v tom 
utvrzují, že nás tato zkušenost obohatí a že nově získané po-
znatky budou mít pozitivní dopad na zelenečskou školu. Těší-
me se, že budeme moci nové inspirace a dovednosti postup-
ně začlenit do našeho vzdělávacího prostředí a poskytnout 
tak našim žákům ještě lepší příležitost k učení a rozvoji tak, aby 
dosahovali i nadále vynikajících výsledků, měli možnost zažít 
úspěch a vědomě pěstovali vzájemný respekt a důvěru.

Martina Listopadová Havlová
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Adventní kvíz 
Vánočním svátkům předchází adventní období. Vyzkoušejte 
si, co víte o tomto času a o jeho zvycích.   

1.  Název období se odvíjí z latinského základu adventus, 
který znamená?

 a) očekávání
 b) příchod
 c) narození
 d) naděje
 
2.  Na adventní věnec umisťujeme čtyři svíce. Jaké barevné 

složení by správně tyto svíce měly mít? 
 a) Čtyři červené
 b) Dvě fialové a dvě bílé
 c) Dvě červené a dvě bílé
 d) Tři fialové a jedna růžová

3.  Jaký je oficiální název adventní květiny známé jako 
vánoční hvězda?

 a) Cypřiš mexický
 b) Pryšec nádherný
 c) Bažanka vytrvalá
 d) Hvězda And

4.  Která z adventních světic je spojována s třešňovými 
větévkami? 

 a) sv. Lucie
 b) sv. Kateřina
 c) sv. Barbora
 d) sv. Julie

5.  Veledůležitým dnem adventního období byl 30. listopad, 
svátek sv. Ondřeje. S jakým zvykem je spojována 
svatoondřejská noc? 

 a) Se stavěním betlémů.  
 b) S rozhodnutím, co a kde bude příští rok zasít. 
 c) S velkým úklidem.
 d)  S věštěním budoucnosti, zejména ohledně 

sňatků. 

6.  Vánoční stromek se v českých zemích poprvé objevil roku 
1812. Víte, kde a kdo jej nechal poprvé ozdobit?   

 a)  Na dnešním pražském Ovocném trhu, konkrétně 
před Stavovským divadlem jej nechal ozdobit jeho 
ředitel Johann Carl Liebich.

 b)  Přesně nevíme, protože stromky se do českých 
zemí šířily ze sousedního Saska a Pruska po celé 
18. století. 

 c)  Před svým zámkem v Libni, tehdy ještě vedle Prahy, 
jej nechal ozdobit ředitel Stavovského divadla 
Johann Carl Liebich.

 d)  Ředitel Stavovského divadla Johann Carl Liebich 
jej nechal ozdobit na Staroměstském náměstí, 
kde se tehdy konaly největší adventní a vánoční 
trhy. 

5–6 správných odpovědí: Bravo, směle se můžete pustit do 
psaní knihy o adventním čase.    

3–4 správné odpovědi: Adventní období máte přes velký 
shon rád/a. A hodně o něm víte. Co jste nevěděl/a, si teď 
určitě zapamatujete.   

0–2 správné odpovědi: Asi byste se měl/a v čase adventním 
přece jen trochu zastavit a popřemýšlet. Správné odpovědi: 1) b); 2) d); 3) b); 4) c); 5) d); 6) c.

Novoroční verše: 
potřebujeme 
povzbudit…
… přej sluchu mým slovům, měj porozu-
mění pro mou zneklidněnou mysl.

 Pozornost mi věnuj, když o pomoc vo-
lám, můj Králi, můj Bože, vždyť se mod-
lím k tobě!

 Hospodine, ty můj hlas uslyšíš zrána, 
ráno ti připravím oběť a budu čekat.

 Ty nejsi Bůh, který má zálibu ve svévoli… 
(Bible, Žalm 5)

Nevím jak vám, ale mně svět někdy při-
padá zahlcený lidmi, kteří podvádějí 
a lžou, převracejí fakta i každou dobrou 
snahu… Skoro se zdá, že pomluva má 
náskok, že brzdit otravy a otrávenosti 
a usvědčovat zločiny je nadlidský úkol… 
Člověk se snaží o poctivost a ohledupl-
nost a není si jist, má-li to význam. Tře-

ba proto, že pak pozoruje, jak v řešení 
krize panuje zmatek, jak přátelé nejsou 
ochotni věnovat si základní ohledupl-
nost, jak se rozpadají rodiny, které jsme 
si oblíbili… Proč platit všechny daně, když 
i sami zákonodárci na pravidla kašlou? 
Proč nepomlouvat partnerku, když šíří, 
jaký jsem despota? Proč neopsat test, 
když úspěšní staví moc na podvodech? 
Proč se třídit s odpadem, když den pro-
vozu fabriky zaneřádí svět x-krát tolik? 
Proč se zvedat, když už jsem tolikrát 
spadla? Proč se snažit, když mi to zase 
někde ujede a zdá se, že celé snažení 
šlo k čertu…

Nevím, jak jste na tom s trpělivostí a vy-
trvalostí vy, ale já se přiznávám, že snad-
no znervózním. Člověk je pak už našpo-
novaný, každá událost vypadá jak další 
hřebík do rakve. I autoři Bible si někdy 
zoufají… Ale fascinuje mě, že po chvíli 
zoufalství zkusí i jinou cestu. Třeba autor 
5. žalmu… Když už se rozhodl vytrvat ve 
spravedlivém přístupu k životu, tak pro to 
hledá inspiraci a sílu. Povídá si s Bohem, 
prosí ho o ujištění, že poctivost má vý-
znam, oživuje si případy, kdy se touha po 

spravedlnosti dočkala naplnění. Chodí 
také do chrámu, aby si připomínal Boží 
majestát, svůj den začíná čekáním na 
inspiraci. Schválně se vystavuje situa-
cím, které posilují jeho poctivost a las-
kavost.

Věřím, že pravidelně dostáváme šan-
ci zkoušet věci znovu a lépe. Nový rok, 
nové funkční období, nové kolo tera-
pie, každé nové ráno… Někdy se změ-
na k lepšímu podaří, někdy si musíme  
počkat ještě na další pokus. Kéž nás 
přesto každý den nás posune o kousíček 
dopředu. Kéž třeba i jalová mezidobí vy-
užijeme k zrání. Kéž se alespoň někdy 
podaří najít cestu ke smíření, zvládnut 
krizi, dotknout se věčnosti, zarazit zne-
užívání, objevit krásu, připomenout si 
úspěch, vytvořit bezpečí. Kéž k tomu 
pravidelně nacházíme moudrost, inspi-
raci a dobré zdroje.

Na svatých i obyčejných místech. Doma 
i venku. A třeba i dnes a zítra ráno…

Alžběta Hanychová,
farářka Českobratrské církve evangelické

Obecní 
policista 
Tomáš 
Váňa
Jak a proč jste se stal policistou? 
Já jsem se chtěl stát policistou odjak-
živa, vždy mě to lákalo. Můj tatínek pra-
coval jako celník a já jsem si jako malý 
hrál s jeho brigadýrkou a uniformou, ale 
spíš to už bylo ve mně. Řešil jsem situace 
ve škole už jako kluk, snažil jsem se být 
čestný, spravedlivý. Devět let jsem se vě-
noval bojovým sportům a obecně jsem 
se zajímal o bezpečnost, zbraně a vše 
kolem toho. Paradoxně, když jsem pak 
chtěl jít studovat ochranu osob a ma-
jetku, tak jsem se zranil a nakonec jsem 
vystudoval jiný obor. Když mi ale můj 
kamarád po pár letech po škole řekl, že 
v Čelákovicích nabírají městské strážní-
ky, tak jsem to zkusil a vyšlo to a jsem za 
to moc rád.

Co vás na práci policisty nejvíc baví? 
Už právě práce městského strážníka 
v Čelákovicích mě nadchla, nejsem typ 
člověka, který by dokázal osm hodin se-
dět v kanceláři, nemám rád stereotyp. 
Nejvíc mě baví ta různorodost, každý 
den je jiný. Myslím, že dokážu řešit různé 
situace s klidnou hlavou, a to nejen pro-
to, že už jsem za tu dobu nasbíral bohaté 
zkušenosti a znalosti, ale protože mám 
svoji práci rád. Neříkám, že je to snadná 
práce, spíš naopak a nikdy navíc nekon-
čí mým odchodem domů. Jsem vlastně 
pořád na příjmu.

Vzpomenete si, jaká byla vaše úplně 
první zkušenost, která souvisela s po-
voláním policisty? 
Jako jedenáctiletý kluk jsem s kamarády 
zachraňoval život člověku se zástavou 
srdce na zastávce. Dospělí kolem nás 
jen přihlíželi. Dnes už mám za sebou ce-
lou řadu různých případů a jen tak mě 
něco nevyvede z míry. 

S tím tak trochu souvisí moje další 
otázka. Co musíte jako policista umět 
a znát?
Toho je opravdu hodně, navíc se pravo-
moce městské / obecní policie neustá-
le rozšiřují, takže se člověk stále něčemu 
učí. Já jsem rád na každou situaci připra-
ven. Ta škála znalostí je opravdu dlouhá, 
ať už to je poskytnutí první pomoci, ne-
dávno jsem absolvoval školení první po-
moci zaměřené speciálně na dopravní 
nehody. Musíme mít také zbrojní průkaz, 

znát zákon o provozu na pozemních ko-
munikacích, kam spadá například par-
kování, přestupky při řízení vozidel, dále 
je to veřejný pořádek, občanské soužití, 
zákon o myslivosti a rybníkářství, zákon 
o policii, kdy musím umět rozlišit, zda 
se jedná o přestupek, který patří do mé 
kompetence nebo o trestný čin a v tako-
vém případě je už na řadě státní policie. 
Takhle bych mohl pokračovat ještě do-
cela dlouho. Třeba v Nehvizdech, kde je 
moje základna jsme první na seznamu, 
komu volá záchranná služba, když na 
výjezdech nestíhají. 

Dozvěděla jsem se, že jste si výslovně 
přál pracovat v naší obci…
Já jsem se o možnosti sloužit v Zele-
neči dozvěděl od kamaráda a líbila se 
mi myšlenka takového nepopsaného 
listu papíru, jakým Zeleneč je. Zeleneč 
už dlouhou dobu nemá obecní policii, 
takže mám teď možnost začít od nuly, 
vše správně nastavit a mít pod kontrolou 
v tom správném slova smyslu. Pro mě je 
třeba důležité zachycovat a oznamovat 
trestné činy.

Líbí se vám u nás? 
Líbí, i když je tady spousta věcí k řešení. 
Lidé už mi volají, dnes jsem dostal šest 
oznámení, rozdal jsem několik pokut. Vše 
se rozbíhá, lidé si zvykají, že mě teď vídají 
v ulicích obce. Je to pro mě dobrá příle-
žitost, ale zároveň i velká zodpovědnost. 

Je něco, co vás u nás v Zelenči překva-
pilo z pohledu policisty? 
Nic zásadního mě asi nepřekvapilo, 
snad jen velmi milý přístup vedení obce 
a obyvatelů Zelenče, kteří kvitují to, že 
jsem tady, že je tady obecní policie. Je-
jich přístup je opravdu pozitivní, váží si 
pomoci či rady.

Jaká je tedy Vaše náplň práce jako 
obecního policisty u nás v obci? 
Taková obecná definice mojí práce 
tady je kompletní zajišťování veřejného 
pořádku - špatné parkování, doprav-
ní přestupky, kontrola objektů, kde by 
mohlo docházet ke krádežím, odchyt 
zvířat, poskytování první pomoci, dohled 
na akcích, aby nedocházelo k požívání 
alkoholu mladistvými, porušování ve-
řejně závazných vyhlášek, obecně pre-
vence před trestnými činy, ale i zásah 
u nich a řešení těchto situací, přijedu ale 
i k požáru, kde můžu pomoci s prvotní 
evakuací nebo s uzavřením silnice. Po-
žár budou samozřejmě hasit hasiči, kteří 
jsou mi tzv. v patách. Ve své podstatě 
provádíme jako obecní policie prvotní 
zásahy před příjezdem integrovaného 
záchranného systému.

Co všechno s sebou nosíte Vy, jako po-
licista ve službě? 
Je toho celkem dost - zbraň, telesko-
pický obušek, jak na obranu, tak taky 
skvěle funguje na otevření uzavřených 
prostor, třeba auta. Dále je to baterka 
včetně kuželu, kterou můžu použít třeba 
k navigaci vrtulníku záchranné služby na 
přistání na nestandardním místě. Mám 
i zastavovací terč, reflexní a taktickou 
vestu, která má pláty proti bodnutí no-
žem, pak pepřový sprej, pouta, turniket 
neboli škrtidlo. Celkem může mít tato 
výbava i kolem 7 kg. Myslím, že by třeba 
pro místní seniory mohlo být užitečné, 
kdyby byli více informováni o prevenci 
proti různým podvodníkům, ať už těm 
z virtuálního světa, ale i těm, kteří např. 
zvoní u domovních dveří a nabízejí 
různé zboží, organizují prodejní výle-
ty apod. Pokud by byl ze strany seniorů 
zájem o přednášky na toto téma, bude 
to skvělé. Je nesmírně důležité o tom 
lidi neustále informovat, učit je, jak jsou 
v dnešní době tito podvodníci vynaléza-
ví a prevencí minimalizovat riziko, že se 
někdo stane obětí podvodu.

Ohroženi nejsou jen senioři, ale třeba 
i děti. Určitě by i pro ně byla zajíma-
vá přednáška v místní základní škole, 
možná i na pravidelné bázi…
Byli jsme s panem starostou na schůz-
ce v místní základní škole, kde jsme 
toto téma probírali s panem ředitelem 
a všichni jsme se shodli, že takové před-
nášky pro děti jsou na místě, takže ano, 
do budoucna toto plánujeme. Já se na 
to osobně těším a věřím, že osobní zku-
šenosti budou děti bavit. 

Co byste doporučil u sebe vždy nosit 
jako nějakou ochrannou pomůcku? 
Asi nejsnazší a zároveň velmi účinný 
je klasický pepřový sprej. Nedoporučil 
bych různé paralyzéry, které se dnes už 
běžně prodávají i ve večerce. U nich ni-
kdy nevíte, co dotyčnému můžete způ-
sobit. 

Co byste nakonec vzkázal našim ob-
čanům? 
Ať se nebojí a nestydí mi zavolat, pokud 
budou potřebovat, ale také ať jsou obe-
zřetní, co se okolo nich děje. Rozhodně 
velmi nedoporučuji chodit v noci, ale 
nejen tehdy, se sluchátky v uších. V tako-
vý moment lidé nevnímají, co se kolem 
nich děje.

Rozhovor vedla Lucie Černá
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Změny 
v odpadovém 
hospodářství 
v dalších letech
V následujících letech nás  čeká několik 
změn v systému svozu a likvidace odpa-
du. Jejich cílem je ušetřit finanční pro-
středky vašim peněženkám i obecnímu 
rozpočtu a připravit se na konec sklád-
kování určeným zákonem na rok 2030. 
Toho docílíme několika kroky: 

1. Je nutné zefektivnit svoz tříděného 
odpadu od domů zajišťovaný pracov-
níky technických služeb. Dále je třeba 
zjistit a vyhodnotit, zda svážení všech tří-
děných komodit každý týden je nezbyt-
ně nutné. Na některé druhy tříděného 
odpadu zavedeme jednorázové pytle. 
V současné době většina zaměstnan-
ců v technických službách stráví 1 a půl 
dne každý týden svozem odpadu, což je 
finančně velmi náročné. 

2. Chceme snížit četnost svozů odpa-
du. Již nyní více než 60 % z vás využívá 
svoz 1x14 dní.   Snížením četnosti svozu 
směsného odpadu motivuje k lepšímu 
třídění. Po vytřídění bioodpadu zbývá 
již minimální množství toho směsného 
a svoz 1x za 14 dní je dostatečný. Cena 
za svoz a likvidaci směsného odpadu 
bude neustále narůstat a toto je jedna 
z cest, jak zachovat stávající ceny.

3. Férové ceny za odpad.  Příští rok bu-
dou  nádoby na směsný odpad opatře-
ny čipy, které umožní vážení, zatím tedy 
jen pro kontrolu množství odváženého 
z obce. Pokud se systém osvědčí, mů-
žeme v r. 2025 přejít na platby za skuteč-
ně odvezené množství směsného od-
padu z jednotlivých popelnic. Čím více 
vytřídíte, tím méně zaplatíte. 

4. Sloučíme sběrný dvůr a sběrné místo. 
Občané budou moci odevzdávat vše-
chen odpad na jednom místě. Slouče-
ním by došlo rovněž ke snížení provoz-
ních výdajů. Nyní prověřujeme vhodné 
umístění.  Zároveň budeme připravovat 
projekt na úplně nový sběrný dvůr, který 
bude také zázemím technických služeb. 
Pro větší komfort občanů zpřístupníme 
na zkoušku kontejnery na větve a trávu 
7 dní v týdnu.

5. V roce 2024 začneme likvidovat 
bioodpad vlastními silami. Využijeme 
k tomu novou kompostárnu, bývalé 

silážní žlaby, kam budeme svážet nejen 
obsah hnědých popelnic, ale také čis-
tírenské kaly z naší ČOV, dále pak od-
pad z údržby zeleně, tj. trávu, listí a větve. 
I toto bude znamenat další úsporu pe-
něz v rozpočtu. 

6. V neposlední řadě je potřeba nasta-
vit spravedlivé podmínky pro zapojení 
podnikatelů do systému odpadového 
hospodářství. Primárně jsou služby sběr-
ného dvora a svoz tříděného odpadu od 
domu určeny pouze pro občany. Obec 
může zapojení do systému podnikate-
lům nabídnout a stanovit podmínky. Dle 
živnostenského zákona je každý podni-
katel povinen zajistit si likvidaci odpadů 
ať již uzavřením smlouvy s obcí nebo 
přímo se svozovou společnosti. Pokud 
je nyní umisťován odpad z podnikatel-
ské činností před dům, hradí náklady na 
jeho svoz a likvidaci občané. 

Petra Moravečková, Vít Šikýř

Kam vyhodit 
vánoční papírovou 
spoušť?
Balit se dá do ledajakého papíru – kro-
mě toho balicího můžeme u stromečku 
najít taky papíry s povrchovými úprava-
mi, ze kterých přechází zrak. Lesklé pa-
píry s nástřikem barev, voskovaný papír, 
křídový papír, nebo taky třeba klasický 
tzv. Baličák, do toho se balí např. balíky 
na poště, trendem jsou i ruční a přírodní 
papíry.

Kreativní specialisti se nebojí ani použití 
starých novin, nebo časopisů (trošku re-
tro styl, ale proč ne) – i tahle forma bale-
ní dárků zažívá renesanci. Balicí papír je 
možné znovu použít, ovšem ne vždy to 
jde. Potrhané papíry prostě nemá cenu 
skladovat. 

Správně vytřídit různé druhy papíru 
není úplně hračka

Zásadou číslo 1 je, že papír, který chce-
me vytřídit k recyklaci, nesmí být znečiš-

těn mastnotou, nánosy barev, lepidel 
a jiných chemikálií. Naproti tomu nevadí 
malé kousky lepicích pásek – s tím si při 
recyklaci papíru poradí.

•  Balicí papír bez povrchové úpravy – 
šup s ním do modrého pytle na papír.

•  Křídový papír – tady pozor, ten patří 
do směsného odpadu.

•  Voskovaný (voskový) papír – obsahuje 
voskovací příměs, a tudíž poputuje do 
směsného odpadu.

•  Lesklé papíry – zde je použita speci-
ální povrchová úprava, proto patří do 
směsného odpadu.

•  Ruční a přírodní papíry – tak, jako bali-
čák, je třídíme do modrých pytlů urče-
ných k třídění papíru.

•  Noviny a časopisy – bez váhání do 
modrého pytle

 
Zdroj: www.samosebou.cz
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Vážení …
Znáte ten vzrušující pocit z něčeho nové-
ho, kdy vám v dobrém slova smyslu nasko-
čí husí kůže spolu s každou myšlenkou na 
něco neprobádaného? Takhle se jeví třeba 
vysněná chalupa, ve které si chcete vytvořit 
ideální místo pro život. Samozřejmě víte, že 
takový život nebude zadarmo, že s sebou 
nese spoustu práce, píle a trpělivosti. S tím 
do toho vlastně i jdete, těšíte se ale na něco 
neprozkoumaného, krásného, co už někdo 
postavil a vy to teď vyšperkujete k dokona-
losti. Nejenom vy, ale všichni, kdo půjdou 
kolem, zastaví se na kávu, vaši sousedé 
a přátelé, ti všichni budou součástí tohoto 
příběhu. 

Přichází den D a vy si koupíte tu vaši vysně-
nou chalupu s vyhlídkou, že tohle bude váš 
perfektní domov navždy. A tak se vrhnete 
do práce, není čas ztrácet čas a ejhle!, v in-
zerátu se zapomněli zmínit, že ta zeď vzadu 
v ložnici je tak vlhká, že místo romantických 
večerů u krbu vás čeká nekonečný boj 
s houbovým královstvím už i v dalších míst-
nostech. Zhluboka se nadechnout a vzít 
toto překvapení jako výzvu, po jejímž vyře-
šení bude vše ideální. Už už to vypadá, že 
plíseň způsobená dlouhodobou vlhkostí je 
ta tam. Přichází jaro a s ním i naděje lepší-
ho počasí, které by mohlo také přiložit ruku 
k dílu a toho neřáda jednou provždy vyhnat 
z domu. Vrhnete se tedy na úklid zahradní-
ho domku, ten vám ale téměř spadne na 
hlavu a při prvním pokusu o opravu zjistíte, 
že předchozí majitel tak nějak opomněl na 
stavební povolení. Tohle si na triko nevez-
mete. Čeká vás tedy zdlouhavá byrokra-
tická pohádka pojednávající o neustálém 
vyplňování dalších a dalších papírů. A je jich 
nakonec víc, než jste si vůbec uměli před-
stavit, protože bez povolení byl postaven 
nejen zahradní domek, ale také přístavba 
chalupy. Po několika měsících máte koneč-
ně tenhle kolotoč za sebou, počasí už není 
ideální, a tak se úklid protahuje. Mezitím se 
ale jako houby po dešti rojí další a další ne-
řesti toho vašeho ideálního místa na celý 
život. Žádný úklid se neobejde bez vody. 
Jenže i tady to není tak růžové, jak se zdálo. 
Namísto tekoucí vody nic, jako by se vodo-
vodní potrubí vydalo na dovolenou a už se 
nikdy nevrátilo.  A co kanalizace? Ta je prý 
nadhodnocená vynalézavost moderní civi-
lizace. Místo toho si představte, že večer, co 
večer vytahujete hadr a vyrážíte s kýblem 
do zahrady jako osvícený trubadúr z minu-
lého století. Opravdová přírodní harmonie, 

až na ten zápach. Říkáte si, že si nenecháte 
kazit náladu, i když těch klacků pod noha-
mi už máte víc než na pálení čarodějnic. Vy 
máte přece chalupu, odkud je nekonečný 
dechberoucí výhled do nádherné zelené, 
zahrady. I když počkat….když se koukáte 
trochu podrobněji, zase taková nádhera 
to není, vlastně to je dost neudržovaný kus 
pozemku. Vypadá spíše jako kolbišti, kde 
příroda soupeří o to, kdo bude králem bez 
péče déle. Zahrada je plná stromů, keřů, 
květin, ale žalostně neudržovaná, jako by se 
všichni zahradníci rozhodli změnit povolání. 
Suma sumárum, za rok je ten list skrytých 
tajemství delší asi o půl století, než jste si 
představovali.

Naivní představa? Možná. Skutečně je ale 
správné vydávat chalupu za ráj na zemi, 
a přitom objevit zanedbané peklo?  

Ale neztrácejme naději, vždyť s trochou hu-
moru a touhy po dobrodružství, s parťáky 
po vašem boku, můžete přetvořit i toto mís-
to v příběh, který se bude vyprávět genera-
cím, ve skutečný domov 21. století.

…vítejte ve skutečném Zelenči. 
Pavel Fajt 

Vánoční dárky, 
na které se 
čekalo několik let
Staré přísloví říká, že Řím nebyl postaven 
za den. Platí to i o Zelenči. Máme za sebou 
opravu ulice Čsl. armády pod kolejemi a do 
konce roku se snad dočkáme i opravené 
nádražní budovy. Obě stavby mají společ-
né to, že nejsou majetkem obce a obec 
není jejich investorem.  

Hlavní tah obcí je majetkem Středočeské-
ho kraje a o opravu obec v minulosti žádala 
opakovaně. Pamětníci vědí, že o ni žádalo 
nejen minulé zastupitelstvo, ale dokonce už 
to předminulé. Kraj postupuje dle vlastního 
plánu, v němž jsou opravy prioritizovány dle 
kritérií, jako je např. dopravní význam a za-
tížení dané komunikace. V neposlední řadě 
jde samozřejmě o financování – kraji dlou-
hodobě chybějí prostředky na opravu silnic 
na jeho území. Letos na nás tedy konečně 
v tom dlouhém pořadníku došlo a tímto 
Středočeskému kraji děkujeme. (Děkujeme 
také řidičům, kteří na opraveném úseku bu-
dou nadále dodržovat bezpečnou rychlost, 

i když jsme přišli o oba zpomalovací prahy 
a výmoly už nás nenutí dát nohu z plynu). 

Nádražní budovu pro nás dokončuje Správa 
železnic a v současném počasí se na teplou 
čekárnu opravdu těšíme. Z dokumentace 
z roku 2018 přitom vyplývá, že na nástupiště 
směrem na Prahu byl původně naplánován 
stejný přístřešek, jaký stojí v opačném směru 
(kde před rekonstrukcí nástupiště nebyl ani 
ten). Díky intervenci tehdejšího vedení obce 
pak měla být budova zachována s tím, že 
proběhne oprava střechy a omítky. Zápis 
ze zasedání zastupitelstva z 29. 6. 2021, kde 
byla zástupci investora představena vizuali-
zace budovy, uvádí: „Z podnětu pana mís-
tostarosty Husince ml. nakonec dojde k cel-
kové rekonstrukci objektu.“ 

Dle téhož zápisu měla být budova hotová 
do konce listopadu 2021. Nádraží v Zelenči 
je však jen střípkem v ohromném projektu 
revitalizace trati a stavba se tak nakonec 
o dva roky protáhla. Vedle původních dvou 
přístupů k nástupišti byl na návrh předcho-
zího vedení obce vybudován ještě přístup 
z Faltusovy ulice, kde si cestující i předtím 
cestu k vlaku zkracovali.

Autorem nádražní budovy je Ing. arch. Hájek 
z Atelieru M1 architekti. Vedení obce mohlo 
podobu nádraží ovlivnit jen okrajově, i když 
o ní s investorem samozřejmě jednalo. Bý-
valý místostarosta (v dané době zastupující 
starosta) M. Husinec ml. k tomu říká: „Chtěl 
jsem, aby na tom nádraží bylo vidět, že je to 
staré, ale mělo to šmrnc a moderní úpravu. 
Styl à la „Baťa“ mně na ten domeček seděl. 
Jsem rád, že není zelený.“ 

Přísloví o Římě vyjadřuje, že hodnotné věci 
nevznikají přes noc. Dokonce ani ty, které 
závisí jen a pouze na nás, natož když závi-
sí na mnoha dalších lidech a institucích. 
Jsme rádi, že se tyto dva „vánoční dárky“ 
dočkaly úspěšného konce, byť mnoho let 
po tom, co jsme o jejich realizaci začali usi-
lovat. Přejeme obyvatelům Zelenče, aby se 
i díky nim rádi vraceli domů, ať už po nově 
opravené silnici nebo vlakem k našemu 
pěknému nádraží.

Závěrem mi dovolte popřát všem zeleneč-
ským občanům spokojené svátky a šťastný 
nový rok, i když mne osobně mrzí, že se ne-
potkáme u ohňostroje a zastupitelé vám 
nepřipraví tradiční pohoštění s klobásou 
a svařákem, na které se mnozí z vás stejně 
jako já každý rok těšili.

Jiří Skřivan

Redakce Zelenečského zpravodaje je ze zákona povinna publikovat příspěvky všech zastupitelů obce.  
Redakce neodpovídá za tyto příspěvky a nezasahuje do nich obsahově ani redakčně.
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NEPRODEJNÉ

Silvestr
Vážení Zelenečští, 

blíží se oslavy příchodu nového roku 2024 a s tím spojené používání zábavné pyro-
techniky. Chtěli bychom vás touto cestou vyzvat, abyste omezili používání této pyro-
techniky na jediný večer, a to 31. prosince, či v ideálním případě oslavili Silvestr bez 
petard. Snížíte tím riziko možných úrazů, minimalizujete stres u zvířat – domácích 
i žijících ve volné přírodě a omezíte objem škodlivin z petard, které v ovzduší zůstávají 
i několik dnů. 

Věříme ve sdílenou odpovědnost každého z nás a vzájemnou ohleduplnost. Proto 
vás žádáme, omezte případné použití zábavné pyrotechniky pouze na silvestrovský 
večer.

Děkujeme Vám!


